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V prosinci zasedají nové  
výbory zastupitelstva
Veřejnost bude moci v dalších 
4 letech zasahovat do veřejné-
ho života také prostřednictvím 
výborů zastupitelstva. Na prv-
ním řádném jednání zastupitel-
stva města 24. 11. bylo zvoleno 
7 výborů po 11 členech jako po-
radních orgánů ZM. Kromě kon-
trolního výboru jsou jednání ve-
řejnosti přístupná a je možné zde 
předkládat své podněty. Oproti 
minulému období bude o dva vý-
bory méně, mají však více členů. 
Ze zákona o obcích byl ustaven 
výbor finanční a dále kontrolní, 
jehož předsednictví připadlo nej-
silnější opoziční straně, KSČM. 
Ustaveny byly také výbor pro 
územní plán a rozvoj města, pro 
školství a volnočasové aktivity, 
pro životní prostředí a výbor so-
ciální. K výboru pro cestovní ruch 
a kulturu byla přičleněna agenda 
mediální. Hospodářský výbor byl 
zrušen poté, co pominuly důvody 
jeho práce, tedy prodej kasáren. 
Majetkové věci bude řešit dále 
výbor pro územní plán a rozvoj 
města.  
Termíny jednání výborů a zastu-
pitelstva města najdete po celý 
rok 2015 na str. 6.

25. výročí 17. listopadu 1989
(str. 8–9)
25. výročí 17. listopadu 1989
(str. 8–9)

Zasedání zastupitelstva  
je plánováno  

na 22. 12. 2014 od 14.30 hodin 
ve velké zasedací místnosti 
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Město známe i neznáme

Kdo by to byl tušil při premiéře frašky Fidlo-
vačka 21. prosince 1834 ve Stavovském diva-
dle, když v jejím posledním dějství Karel Stra-
katý v roli slepého houslisty Mareše zazpíval 
tklivou píseň, že se právě ona záhy stane zcela 
spontánně národní hymnou a o mnoho dese-
tiletí později i hymnou státní.

Prostý text dvou šestiveršových slok Josefa 
Kajetána Tyla zhudebněný Františkem Škrou-
pem si podmanil bez rozdílu všechny vrstvy 
českého národa v Čechách, na Moravě i ve 
Slezsku. Píseň Kde domov můj? uvozovala 
či uzavírala národní slavnosti všelikého dru-
hu, stávala se výrazem národního uvědomě-
ní, sounáležitosti a vlastenectví. Její veřejná 
produkce však byla i po obnovení ústavnosti 
a parlamentarismu na počátku šedesátých let 
předminulého století někdy rakouskými úřady 
potlačována, neboť státní aparát v ní spatřo-
val v určitých dobových souvislostech nepat-
řičný manifestační projev neloajality vůči říši. 
K jedné takové demonstraci došlo i v našem 
městě.
Od nástupu císaře Františka Josefa I. na trůn 
uplynulo v r. 1873 dvacet pět let, což byl po-
chopitelně důvod k oslavám v celé monarchii. 
Nejinak tomu bylo v předvečer jubilea 1. pro-
since i v Německém Brodě. Na programu byl 
slavnostní projev, po něm měl následovat 
živý obraz hold vděčných národů monarchie 
panovníkovi při zpěvu národní hymny před-
nesené sborem Jasoně za doprovodu měst-
ské hudby. Jenom na vysvětlenou: národní 
hymnou se pochopitelně rozuměla oficiální 

hymna mocnářství Zachovej nám, Hospodine, 
císaře a naši zem! Na závěr měli místní ochot-
níci sehrát divadelní představení, kupodivu 
žádný patetický či heroický kus, ale veselohru 
První den po svatbě. V nabitém sále divadla 
na Koňském trhu zasedli na předních mís-
tech zeměpanští úředníci v čele s okresním 
hejtmanem, důstojníci, soudci, městské za-
stupitelstvo a zdejší honorace. V pravém rohu 
přízemí přímo proti jevišti se shromáždila po-
četná skupina studentů gymnázia, podle svě-
dectví jednoho pamětníka jich bylo dokonce 
pět desítek. Jakmile se po slavnostním proslo-
vu zvedla opona, právě odtud zazněl mocný 
zpěv české národní hymny. Zmatená hudba 
po několika taktech vzdala své úsilí, obecen-
stvo na VIP sedadlech oněmělo úžasem. Záhy 
se z šoku probral okresní hejtman a křičel na 
studenty, aby okamžitě přestali. Marné však 
bylo jeho úsilí, zpěv mohutněl, jak se přidávali 
diváci na galerii. Všichni museli vyslechnout 
Kde domov můj? až do konce. Ředitel gym-
názia Václav Svoboda ani profesor Antonín 
Vašák se nikterak nesnažili neplánované pro-
dukci zabránit a snad ji i v duchu schvalovali. 
Po tomto incidentu náladu oficiálních hostů 
nezlepšila ani závěrečná veselohra. Malér byl 
na světě.
Na druhý den vedení gymnázia vědomo si 
vážnosti situace samo raději zahájilo interní 
vyšetřování aféry. Oběma stranám muselo 
být jasné, že se jednalo o akci předem připra-
venou. Přesto však přistoupily na poněkud 
průhlednou hru o pomýlenosti studentů, kteří 
byli dezorientováni tištěným a plakátovaným 
programem, na němž byla uvedena „národní 
hymna“ bez další specifikace tohoto bodu. 
Studenti se hájili tím, že v dostupných textech 
mají pod titulem národní hymna uvedeno 
právě tu píseň, kterou včera zpívali. Zprávu 
o vyšetřování celé události zaslalo gymnázi-
um zemské školní radě. Věci však dostaly jiný 
spád s důsledky, jež nikdo nepředpokládal.
Důkladného vyšetření a zjištění viníků se za tři 
dny ujal delegovaný zemský školní inspektor 
L. Hradil a sám okresní hejtman J. Sagasser. 
Zřejmě aby se zdůraznila závažnost prohřešku 
a umocnil dojem na vyšetřované, byli jednot-
livě předváděni četníkem v plné zbroji k vý-
slechu na hejtmanství. Většinou nezapírali, 
že zpívali. Nakonec bylo 27 studentů postiže-
no tresty od 1 do 14 dnů vězení, které mohl 
tehdy pro tuto kvalifikaci činu udělit okresní 
hejtman. Kapacita věznice při okresním sou-
du za Starou radnicí však nestačila, a tak se 
výkon trestu poněkud protáhl. Brodská veřej-
nost ale na nikoho z uvězněných nezapomně-
la, okázale s nimi sympatizovala a snažila se 
jim dary a různým přilepšením jejich nedob-
rovolný pobyt co nejvíce ulehčit. Brala je niko-
liv jako pouhé delikventy, ale jako uvězněné 
pro své přesvědčení. Tím to však pro mnohé 
ještě neskončilo. Když vyšli z vězení, čekalo 
je další trpké překvapení. Výnosem zemské 
školní rady z 23. prosince bylo 13 studentů 

od kvinty do oktávy vyloučeno z brodského 
gymnázia a oktaváni Vojtěch Kocourek, Josef 
Pfof a septimán Edmund Veselý, kteří byli po-
važováni za hlavní strůjce celé akce, dokonce 
ze všech vzdělávacích ústavů. V lednu násle-
dujícího roku se musel rozloučit s ředitelskou 
funkcí Václav Svoboda a profesor Antonín Va-
šák obdržel přísnou důtku. Oba kvůli tomu, že 
se demonstraci v divadle nesnažili zabránit. 
Obecní zastupitelstvo se později několikrát 
přimlouvalo za oblíbeného profesora Svobo-
du, aby mohl znovu zaujmout místo ředitele, 
leč marně. Zprvu fatální následky pro většinu 
z oněch 16 vyloučených se později podařilo 
zmírnit. Dostudovali a uplatnili se v nejrůzněj-
ších oborech. Ani Vojtěch Kocourek, považo-
vaný zřejmě právem za duši „spiknutí“, který 
byl odveden na vojnu, se ve světě neztratil. 
Udělal kariéru v c. a k. armádě, ale hrdě se 
vždy hlásil ke své národnosti, což nebylo u dů-
stojníků v té době příliš obvyklé.
Drobný, nikoliv zanedbatelný, příběh z mno-
hasetleté historie našeho města. Co si přát, až 
po sto osmdesáti letech od svého vzniku opět 
zazní o půlnoci starého roku národní hymna, 
do toho roku nového? Snad si vzpomenout 
i na to další, co by nás spíše mohlo spojovat 
než rozdělovat, ať jsme již názorů, víry, zalo-
žení, postavení a nevím čeho ještě různí. De-
mokracie je jenom diskuse, která by nás měla 
posunout vždy alespoň o kousek dál. 
 Miloš Tajovský  
 foto ze sbírek SOkA Havlíčkův Brod,  
 reprofoto PhDr. L. Macek

Kde domov můj?
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Václav Svoboda, ředitel gymnázia, odvolaný po 
studentské demonstraci

Vojtěch Kocourek, jeden z vůdců studentské de-
monstrace, již coby důstojník c. a k. armády
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Kdo má co na starosti?
Na tiskové konferenci po prvním řádném jednání 
nové rady města představil starosta novinářům 
organizační řád, ve kterém jsou rozděleny oblasti 
spadající do gesce starosty a místostarostů. „Je-
diná změna v organizačním řádu je post třetího 
místostarosty namísto dříve uvolněného radní-
ho“uvedl starosta Jan Tecl. Místostarostou se tak 
stal Libor Honzárek, kterému zůstává odbor roz-
voje města, problematika územního plánování 
a přípravy samosprávných investic, odbor dopravy 
a odbor životního prostředí. „Jsem přesvědčen, že 
budeme dobrý tým, že vznikne dobrý pracovní ko-
lektiv, který bude dobře spolupracovat,“ okomen-
toval situaci Libor Honzárek. Změnu zaznamená 
odbor školství a sociálních služeb, který povede 
místostarostka Ivana Mojžyšková: „Nyní se sezna-
muji s agendou, kterou přebírám po místostaros-
tovi Kuželkovi. Jsem zvyklá na trochu jiný styl práce 
ze soukromého sektoru, ale budu se snažit rychle 
přizpůsobit,“ dodává. Starosta řídí nadále měst-
skou policii, tajemníka úřadu, ekonomiku města, 
ze zákona je odpovědný za požární ochranu a ci-
vilní obranu. Zastupujícím místostarostou zůstává 
Čeněk Jůzl, který se stará o správu majetku města 
a technické služby.  S. Pátková

Tržní nájemné platí 85 % obyvatel Havlíčkova 
Brodu 
Město Havlíčkův Brod obhospodařuje majetek 
v hodnotě asi 2,3 miliardy korun a dle zákona 
zodpovídá za jeho účelnou, hospodárnou a efek-
tivní správu, tedy i za správu bytového fondu. Ten 
v současné době tvoří okolo osmi stovek bytových 
jednotek. V necelé polovině však nájemníci platí 
doposud oproti ostatním nižší nájemné, které ne-
odpovídá tržním cenám. To by se mělo od 1. ledna 
2015 změnit tak, aby srovnatelné byty měly srov-
natelné nájemné. Jde o první navýšení nájmu za 
uplynulých 5 roků, s tím, že nejméně další 3 roky 
se upravený nájem zvyšovat nebude. 
 „Tento majetek patří všem občanům Havlíčko-
va Brodu a my se k němu musíme chovat s péčí 
dobrého hospodáře, to znamená i byty pronají-
mat za tzv. tržní nájemné,“ vysvětluje místosta-
rosta Čeněk Jůzl. Pokud tak město nepostupuje, 
je to podle vyjádření několika právních kanceláří 
na hraně zákona. „Ve srovnatelných soukromých, 
družstevních a dalších bytech a domech všichni 
platí tržní nájemné, nelze tedy v městských bytech 
uplatňovat podstatně nižší nájem. Zákon nám to 
neumožňuje a není to ani spravedlivé vůči dalším 
občanům města,“ argumentuje místostarosta Če-
něk Jůzl. Svými daněmi přispíváme totiž všichni do 
rozpočtu města. Pokud je nájemné pod vlastními 
náklady, které ani nezaplatí údržbu nemovitostí, 
dotují městské byty všichni ostatní. 
Od r. 2006 do r. 2010 platil zákon o deregulaci 
nájemného, který umožňoval všem majitelům 
bytů jednostranně navyšovat nájemné. Město 
této možnosti využívalo, takže v roce 2010 se 
dostalo na nájemné necelých 50 Kč (49,46 Kč/

m2). Tehdy bylo vyhláškou ustanoveno, že města 
budou pronajímat své byty podle tzv. cenových 
map, vydaných ministerstvem pro místní rozvoj. 
Pro Havlíčkův Brod byla vyhlášena cenová oblast 
69–75 Kč/m2. Od tohoto roku pronajímá město 
nově své byty za minimální cenu 65 Kč/m2. 
V Havlíčkově Brodě je celkem 5437 bytů, z nichž 
město vlastní zanedbatelnou část 805 bytů (15 %). 
Z toho vyplývá, že 85 % obyvatel Havlíčkova Brodu 
platí tržní nájemné nebo udržuje soukromé, druž-
stevní a rodinné domy za tržních podmínek.
Velké lokality bytových domů, které ještě zůstaly 
městu, jsou Sídliště Pražská a Smetanovo náměs-
tí. Zde se nachází 348 bytů a v nich již bylo vy-
soutěženo 46 nájmů. 13 % nájemníků již zde ve 
stejných bytech bydlí za tržní nájemné. Tržní cena 
těchto bytů se pohybuje podle dispozic od 65  
do 90 Kč/m2. Na příklad jen na Smetanově náměs-
tí se do 3 bytových domů se 144 byty za období 
2010–2014 investovalo 15 milionů korun.
Pro určení výše tržního nájemného město nechalo 
zpracovat znalcem odborný posudek. Na základě 
údajů 6 realitních kanceláří v Havlíčkově Brodě od-
hadce určil zdejší průměrné tržní nájemné, které 
je zhruba 84 Kč/m2. V posudku jsou i další kritéria, 
která například zohledňují zvýhodněnou polohu 
bytu a podobně. „Nový občanský zákoník však 
umožňuje, že nájemné se může navyšovat pouze 
o 20 % původního nájemného za poslední 3 roky. 
Letos jsme proto mohli zvýšit na zhruba 59 Kč/m2, 
což bylo použito u těch nejnižších nájmů, tedy jen 
u 370 bytů z celkových 805.“
Podle studie Vysokého učení technického Brno, 
která zjišťovala nezbytné náklady na prostou 
reprodukci bytů, tedy jen na opravy, se výše ná-
jemného v České republice pohybuje ve výši  
55–65 Kč/m2. Na tom je vidět, že město nemá ani 
při částce 59 Kč/m2 žádný zisk, nájemné je stále na 
hranicí rentability. 
Všechny situace se však podle vedení města řeší 
individuelně, jako jednotlivé případy podle kon-
krétní sociální situace. Radnice nabízí například 
výměnu bytu za menší a podobně. „Určitě v těch-
to případech budeme vstřícní a budeme hledat 
společně nějaké východisko. Rada města přijala 
usnesení, že se lidem, kterým bude od 1. 1. 2015 
nájemné zvýšeno, v dalších třech letech nájemné 
zvyšovat nebude. Týká se to těch, kteří přejdou na 
nájemné z původních 50 na 59 Kč/m2,“ upozornil 
Jan Tecl. 
V současné době je již 200 smluv podepsáno, (ze 
420 smluv uzavřených na 370 bytů). Většina ná-
jemníků po vysvětlení s podmínkami souhlasí. 
„Věříme, že občané pochopí, že 59 Kč je rozumná 
částka,“ doufá starosta Jan Tecl. „Budeme se snažit 
peníze získané nájemným zpátky vracet do byto-
vého fondu.“
Pokud přesto smlouvu někteří nájemníci nepo-
depíší, rozhodovat bude soud. „Musí rozhodnout 
nezávislá organizace Tak to upravuje nový občan-
ský zákoník: jestliže se nájemník s pronajímatelem 
nedohodnou, tak je soud ten jediný, kdo může 
rozhodnout o výši tržního nájemného v Havlíčko-
vě Brodě. Platí to pro všechny vlastníky, nejen pro 
městské byty, a je to naprosto standardní postup,“ 
uzavírá Čeněk Jůzl. S. Pátková

Návrh rozpočtu 2015 je zveřejněn
Dne 22. 12. 2014 na řádném jednání zastupitelstva 
města bude projednáván Rozpočet města pro rok 
2015. Návrh rozpočtu je zveřejněn na úřední desce 
a internetových stránkách města (www.muhb.cz) 
v době od 24. 11. do 22. 12. 2014. Aktuální průběh 
a výsledky finančního hospodaření města mohou 
občané monitorovat prostřednictvím aplikace „kli-

kací rozpočet“ umístěné na webových stránkách 
města – odkaz: http://rozpocet.muhb.cz/cz/. 
„Rozpočet města je základním dokumentem, kte-
rým se řídí nakládání s finančními prostředky měs-
ta v daném období. Je tedy věcí všech členů kor-
porace město Havlíčkův Brod (občané a vlastníci 
nemovitostí), aby se s návrhem rozpočtu seznámi-
li a případně schvalujícímu orgánu (zastupitelstvo) 
doručili své návrhy na změny a doplnění,“ upozor-
nil Josef Jukl, vedoucí ekonomického odboru MěÚ. 
K tomuto účelu je návrh rozpočtu v souladu se zá-
konem zveřejněn na úřední desce a internetových 
stránkách města. V tištěné formě bude po stejnou 
dobu k nahlédnutí na recepci MěÚ V Rámech, 
Městském informačním centru a Ekonomickém 
odboru MěÚ Havlíčkův Brod. „Své vlastní návrhy 
na změny a doplnění návrhu rozpočtu města pro 
rok 2015 mohou občané zastupitelům doručit 
v písemné či elektronické formě prostřednictvím 
podatelny MěÚ a nebo přímo při projednávání 
rozpočtu v zastupitelstvu dne 22. 12. 2014,“ do-
poručil Josef Jukl. Případné dotazy k uvedeným 
dokumentům mohou tazatelé stejnou cestou ad-
resovat Ekonomickému odboru MěÚ Havlíčkův 
Brod.  (red)

V 16 lokalitách v Havlíčkově Brodě probíhá 
revitalizace zeleně 
Během letošního podzimu i příštího jara se mů-
žeme v Havlíčkově Brodě a jeho místních částech 
setkat se dvěma odbornými arboristickými firma-
mi, které ošetřují v našem městě stromy. Jedná se 
o projekty „Revitalizace významné sídelní zeleně 
v lokalitách č. 1 – 4“ a „Revitalizace významné sí-
delní zeleně v Havlíčkově Brodě 2014–2015“, kte-
ré jsou spolufinancovány ze zdrojů Evropské unie 
a realizují se paralelně na 16 lokalitách v majetku 
města.
Cílem revitalizace zeleně je zachování věkovitých 
dřevin, zajištění dobrého růstu mladých stromů, 
výsadba nových stromů i keřů a v neposlední řadě 
obnova travnatých ploch. Tyto akce navazují na 
celou řadu úspěšně zrevitalizovaných ploch zele-
ně po celém Havlíčkově Brodě, jako například na 
Vojtěšském i novém hřbitově či v alejích na ulicích 
Rozkošská, U Cihláře a U Vlkovska.
Město Havlíčkův Brod prosí občany o trpělivost při 
nezbytně nutných opatřeních souvisejících s do-
časnými omezeními pohybu na revitalizovaných 
plochách. Půjde zejména o vyloučení parkování 
v blízkosti stromů, aby nemohlo dojít k poškození 
vozidel při pádu odstraněných větví.
Oba projekty jsou spolufinancovány ze zdrojů 
Evropské unie, Evropského fondu pro regionální 
rozvoj, Pro vodu, vzduch a přírodu prostřednictvím 
Operačního programu Životní prostředí, Prioritní 
osa: 6 – Zlepšování stavu přírody a krajiny (ERDF), 
oblast podpory 6.5 – podpora urbanizované kraji-
ny z 50. a 58. výzvy Operačního programu Životní 
prostředí.
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Krajská knihovna Vysočiny slaví spolu se 
čtenáři
Rok 2014 je pro Krajskou knihovnu Vysočiny ro-
kem oslav 120. výročí založení veřejné knihovny 
v Havlíčkově Brodě. Dějiny dnešní knihovny se 
začaly psát 24. prosince 1894, přesněji řečeno ve 
chvíli, kdy se akademický spolek Barák usnesl na 
založení veřejné městské knihovny v tehdejším 
Německém Brodě. O dva roky později – v roce 
1896 – měla tato knihovna již 650 svazků knih 
a začala se potýkat s nejstarším problémem 
všech knihoven – s nedostatkem místa. Řešením 
bylo několik stěhování a po desítkách let byla 
v roce 2006 vyhlášena veřejná architektonická 
soutěž na návrh urbanistického, architektonické-
ho, technického a provozního řešení novostavby 
Krajské knihovny Vysočiny. Poprvé ve své historii 
měla mít knihovna novou budovu postavenou 
k tomuto účelu. Bohužel Zastupitelstvo Kraje Vy-
sočina na jednání dne 9. 9. 2014 rozhodlo o zru-
šení záměru vybudování sídla Krajské knihovny 
Vysočiny jako novostavby v areálu Nemocnice. 
A jsme tam, kde jsme byli.
Ovšem i v někdy bojových podmínkách nepřijdou 
čtenáři o možnost zúčastnit se zajímavé akce. 
V knihovně se stále něco děje. Oslavy význam-
ného jubilea, tedy 120 let, si užíváme během ce-
lého roku. Slavíme především s našimi návštěv-
níky při nejrůznějších akcích. Veškerému dění 
dominují tematické Večery s knihovnou, probí-
hající vždy poslední pátek v měsíci po skončení 
běžné provozní doby. První Večer s knihovnou 
byl laděn dobově a návštěvníci se tak dozvídali 
mnohé o době přelomu století, kdy byla knihov-
na v Havlíčkově Brodě založena. V sále Staré rad-
nice a poté v m-centru KKV se povídalo o historii, 
literatuře té doby, o hudbě, včetně poslechových 
ukázek. V čítárně byly připraveny dobové „hrát-
ky“ v kostky, kuželky, šachy a další odpočinkové 
činnosti našich prapradědečků a praprababiček. 
Možnost půjčit si knihu byla prodloužena až do 
22:00 hodin a všem návštěvníkům byli k dispozi-
ci knihovníci v dobových kostýmech. Napečeno 
jsme měli ve stylu Magdaleny Dobromily Retti-
gové a všem zúčastněným moc chutnalo. Další 
večery se nesly ve stylu pohádek, trampského 
hnutí na Havlíčkobrodsku, výtvarníků pojících 
se k Vysočině, zabrousili jsme také do tajů per-
makulturního a partyzánského zahradničení, 
ale také např. do historie hradu Lipnice. Večery 
jsou protkané zajímavostmi k danému tématu, 
testíky, možností jen tak posedět, ale také si půj-
čit knihy. Mezi čtenáři se proplétají knihovníci 
v tematických kostýmech s malým občerstvením 
a musím konstatovat, že je to evidentně nesmír-
ně baví a jsme rádi, že společně se baví i návštěv-
níci těchto večerů. 
Vyvrcholení oslav 120. výročí založení knihovny 
neproběhne na Štědrý den, jak by se snad nabí-
zelo, ale všechny, kdo by chtěli ještě na poslední 
chvíli zažít neopakovatelnou atmosféru, chceme 

pozvat na 16. ledna 2015, kdy v 19.00 vypukne 
úplně poslední Večer s knihovnou. S oslavami 
nám přijede pomoci, i mezi našimi čtenáři oblí-
bená, kapela Asonance. Opět se všem návštěv-
níkům budou věnovat ochotní knihovníci, tento-
krát ve slavnostním večerním oděvu, nabízející 
něco dobrého na zub, ale také vám samozřejmě 
rádi půjčí knihu, kterou jste si během běžné ot-
vírací doby nestačili vyzvednout.
A protože jsme rádi, že můžeme nabídnout i další 
rozšíření služeb, upozorňujeme, že po bibliobo-
xu na vracení půjčených knih, který jsme zpro-
voznili na Havlíčkově náměstí již v roce 2011, 
je další možností, jak vracet knihy do knihovny, 
bibliobox umístěný před budovou ČD.
Uživatelům, kteří s sebou neradi nosí zátěž v po-
době tištěné knihy, můžeme nabídnout knihy 
v elektronické podobě. Ve spolupráci s portá-
lem eReading.cz nabízíme pro registrované čte-
náře zdarma možnost půjčování e-knih. Bližší 
informace získáte na adrese www.kkvysociny.cz 
nebo přímo v knihovně. Už teď, po nedávném 
zprovoznění obou novinek, máme kladné reak-
ce na tento počin a jsme za to rádi. Vždyť co by 
byla knihovna bez spokojených čtenářů.
 Hana Lacinová, KKV

Svatomartinský průvod se rozsvítil kolem 
celého rybníka
Mateřské centrum Zvoneček také letos připra-
vilo pěkný zážitek dětem s rodiči, které přišly 
8. 11. na svatomartinský průvod do parku Bu-
doucnost. Dětské divadlo pro návštěvníky se-
hrálo scénky ze života sv. Martina a pak se ko-
lem dokola rybníka Hastrman rozsvítily stovky 
lampionků průvodu. Sv. Martin na bílém koni 
opět nechyběl. 

Uctění památky dětských obětí náletu z II. 
světové války
Před 70 lety se 14. 11. nedaleko Štáflovy bašty 
v parku Budoucnost odehrála tragedie 4 chlap-
ců, které zde zastihla zbloudilá bomba spoje-
neckých vojsk. K pomníčku padlých chlapců 
přišli zástupci města i škol uctít jejich památku, 
zavzpomínal na ně jejich vrstevník Jan Šedý a za-
zpíval soubor ZUŠ Smetanovo náměstí.

Trh řemesel 17. listopadu očekával návštěv-
níky jako každý rok s nepřeberným množstvím 
různých výrobků, ukázkami řemesel a také ne-
odolatelnými dobrotami. Některé byly skutečně 
staročeské, jako například koláče z této pece na 
dřevo.

Koza pod stromečkem potěší třikrát
Pod stromečkem najít kozu, včelí úl nebo třeba 
záchod? Díky projektu Skutečný dárek můžete 
vaše blízké překvapit a zároveň udělat před Vá-
noci něco dobrého. Princip je velmi jednoduchý. 
Dárce si koupí na e-shopu konkrétní dárek, čímž 
získá symbolický certifikát. Tím může obdarovat 
rodinu nebo přátele – ve skutečnosti však po-
moc putuje do rozvojových zemí Afriky nebo 
Asie.
Na rozdíl od obvyklých dárků, které nacházíme 
pod stromečkem každé Vánoce, dokáže ten 
Skutečný udělat trojnásobnou radost – potěší 
dárce i obdarovaného a zároveň pomůže lidem, 
kteří nemají takové štěstí jako my.
 www.skutecnydarek.cz 

Dvacátépáté výročí 17. listopadu 1989 přijeli 
oslavit také delegace z partnerských měst Bri-
elle a Brixen. V Havlíčkově Brodě pobyli od 15. 
do 17. 11. Navštívili Kutnou Horu, byli uneseni 
koncertem Andrey Kalivodové a uctili památku 
obětí komunismu u pomníku ve Štáflově ulici.
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Vánoční dárek pro Brielle
Posedmé v řadě ozdobí náměstíčko Markt v his-
torickém centru partnerského města Brielle vá-
noční strom od nás. Strom pokáceli zaměstnanci 
Technických služeb 21. listopadu a připravili ho na 
1100 km dlouhou cestu do Nizozemí. Strom musí 
svázat tak, aby se větve nepolámaly a zároveň se 
vešel na 2,5 metru široký návěs kamionu přeprav-
ní firmy. Vánoční strom se na cestu vydal v prvním 
prosincovém týdnu, dopravu tradičně sponzorsky 
zajistila briellská přepravní společnost Alphatrans. 
Doprovodný program k rozsvícení stromu připra-
vuje partnerský výbor HB–Brielle, slavnostní večer 
proběhne v pátek 12. prosince. Strom během ve-
čera rozsvítí nový briellský starosta Gregor Rensen 
spolu s předsedou partnerského výboru Keesem 
Haanstrou. Příchozí budou moci opět ochutnat 
i vánoční cukroví od cukrářek z brodské Obchod-
ní akademie a hotelové školy. Briellské děti, jež se 
podílely na ozdobení stromu, dostanou drobné 
dárky, které pro ně připravily brodské základní, 
mateřské a umělecké školy. Tomáš Hermann

65. výročí Střední průmyslové školy stavební ak. 
St. Bechyně, Havlíčkův Brod
Podle dochovaných pramenů bylo v říjnu 1949 
zahájeno vyučování na škole, která měla pomoci 
překonat poválečnou tíživou situaci v nedostatku 
kvalifikovaných pracovníků v oboru stavebnictví.
Z popudu pobočky Československých stavebních 
závodů v Havlíčkově Brodě, díky výhodné poloze 
na rozhraní tří tehdejších krajů a vhodné budovy, 
byl přijat návrh na vznik Vyšší průmyslové školy 
v Havlíčkově Brodě.
Historie vlastní budovy je o několik let starší, po-
čátek stavby sahá ke konci roku 1939 na místo de-
molice zájezdního hostince „U slunce“.
V pohnutých válečných letech se stavba školy ne-
rodila lehce a ještě před dokončením byla budova 
v roce 1942 zabrána pro sanitní školu zbraní SS 
a v květnu 1945 v ní zasedal německý náhlý soud.
Od roku 1951 však už sloužila pro výuku Průmys-
lové školy stavební, z čehož vyplývá, že první dva 
roky se vyučovalo jinde, a to v budově zdejšího 
gymnázia.
Od té doby zaznamenala škola řadu proměn po 
stránce stavební i vlastního vzdělávacího procesu. 
Při podrobnějším pohledu na celý objekt můžeme 
rozpoznat jednotlivé etapy výstavby řadou přísta-
veb a nástaveb, jako jsou šatny, dílny, laboratoře, 
ateliéry, kmenové učebny a tělocvična se zázemím, 

v posledních letech dostala budova nové zastřeše-
ní, fasádu a byly provedeny vnitřní rekonstrukce. 
Vybavení školy vždy patřilo k nejlepším svého dru-
hu v republice. Tuto pozici, troufám si říci, neztrati-
lo ani v době počítačové a další technické expanze. 
I při porovnání se školami v zahraničí můžeme kon-
statovat, že se zdaleka v tomto směru nemusíme 
hanbit ani před vyspělou Evropou.
Největší naší pýchou je však skutečnost, že se škola 
nikdy ve své dosavadní historii nemusela uchylo-
vat k populistickým a krátkozrakým vzdělávacím 
oborům a vždy byla věrna své profesi. Jsem rád, 
že na šanci pozdějšího kvalitního uplatnění mys-
lí stále více rodičů, kteří pro své děti volí budoucí 
povolání.
Při příležitosti tohoto malého jubilea jsme všich-
ni přesvědčeni, že z historického hlediska je škola 
teprve mladicí a na vzdělávacím trhu bude ještě 
dlouhá léta plnit svou funkci pro obor, který bude 
lidstvo vždy doprovázet.
 Ladislav Fiala, ředitel školy

Pozvánka na výstavu fotografií
Od 10. prosince 2014 do 15. února 2015 si mo-
hou zájemci ve vestibulu budovy V Rámech 1855 
Městského úřadu Havlíčkův Brod prohlédnout vý-
stavu Ing. Petra Vítka s tématem „Havlíčkův Brod 
a jeho okolí“. Soubor více než dvou desítek foto-
grafií představí střípky ze života města a přírodu 
jeho blízkého okolí. Snímky také zachytí pohled 
na dominantu kraje – hrad Lipnici nad Sázavou. 
Fotografie budou rozmístěny v přízemí u recepce 
a na obou schodištích vedoucích do prvního patra. 
Výstava bude přístupná ve všední dny v otevíracích 
hodinách úřadu. 
 
Oslavili světový Den předčasně narozených dětí
Na sobotu 15. listopadu 2014 připadl letošní svě-
tový Den předčasně narozených dětí. Oblastní 
charita Havlíčkův Brod se do jeho oslav zapojila 
hned dvěma akcemi. Premiéru měla akce s Dobro-
tetami v Mateřském centru Zvoneček v Havlíčkově 
Brodě a již popáté se konala mše svatá u kapličky 
Panny Marie v Antonínově Dole. „Dobrotety je 
občanské sdružení, které nejprve pomáhalo pou-
ze rodičům předčasně narozených miminek. Dnes 
pomáhají všem dětem a rodinám v těžké životní 
situaci a snaží se zajistit jim účinnou a přímou po-

moc,“ popisuje Anna Doleželová, vedoucí Mateř-
ského centra Zvoneček. „Návštěvníci odpolední 
akce nosili oblečení pro miminka v nejmenších ve-
likostech, pletli čepičky, šili medvídky a srdíčka na 
podporu akce nebo si jen mohli zakoupit přáníčka 
a další předměty,“ vyjmenovává Anna Doleželová. 
Pro děti bylo připraveno pečení perníčků a výro-
ba papírových zvířátek. Zájemci se mohli seznámit 
a popovídat si s dulou Drahou Kasalovou. Děti s ro-
diči si zatančily, zazpívaly a na závěr si všichni zatan-
čili zumbu s Janou Korejtkovou. Po celé odpoledne 
bylo zajištěno občerstvení. Hlavní pořadatelkou 
této akce a dobrotetou na Havlíčkobrodsku je paní 
Alena Rázlová. Akce se konala ještě v dalších 10 
městech ČR. 

Začátkem listopadu letošního roku oslavil Imrich 
Gablech své 99. narozeniny! Gratulace přijal také 
od vedení města Havlíčkova Brodu a Havlíčkobrod-
ské listy se s přáním pevného zdraví a pohody při-
pojují.

Zajímavosti 
• Česká studentská unie udělila Gymnáziu Hav-
líčkův Brod 3. místo v soutěži Gymnázium roku 
2013/2014 v Kraji Vysočina.
• Nejúspěšnější autorkou 8. ročníku mladobole-
slavské seniorské literární soutěže byla vyhlášena 
Ludmila Fejtová z Havlíčkova Brodu s humornou 
povídkou o zapadlém depilátoru.
• 22. 11. v sále Staré radnice proběhla rozprava 
Okrašlovacího spolku Budoucnost o.s. na téma 
řeka Sázava v Havlíčkově Brodě.
• 22. 11. se uskutečnil druhý ročník Národní potra-
vinové sbírky v rámci projektu Potraviny pomáhají.

POZVÁNKA
Město Havlíčkův Brod ve spolupráci s Úřadem Práce ČR  

kontaktní pracoviště Havlíčkův Brod si Vás dovolují srdečně 
pozvat  na další besedu z cyklu „Spoluobčané s handica-

pem“, jež se uskuteční v rámci projektu „Implementace a 
vyhodnocování Střednědobého plánu rozvoje sociálních 

služeb  ve městě Havlíčkův Brod“ na téma SOCIÁLNÍ 
DÁVKY – velký přehled sociálních dávek pro všechny cílové 
skupiny, informace o vyřízení konkrétní dávky. Přednášející: 

pracovníci referátu nepojistných sociálních dávek Úřadu 
práce. Beseda se koná v úterý 16. prosince 2014 od 14.00 

hodin v obřadní síni Nové radnice, přízemí, Havlíčkovo 
nám. 57, Havlíčkův Brod

CHCEME-LI POMÁHAT, MUSÍME POZNÁVAT 
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Informujeme

Výrazné osobnosti sportovního a kulturního 
života nominujte do poloviny ledna
Havlíčkobrodská radnice v roce 2015 ocení nej-
lepší sportovní a kulturní osobnosti města, ten-
tokráte za rok 2014. Vítězové jednotlivých kate-
gorií budou vybráni z nominací veřejnosti, které 
můžete na havlíčkobrodskou radnici zasílat do 
poloviny ledna. Kulturní ocenění město předá 
v kategoriích Kulturní cena za dlouhodobý vý-
razný přínos v oblasti umění, zájmové umělec-
ké činnosti a v dalších kulturně společenských 
aktivitách, Kulturní cena z a významný přínos 
kulturnímu životu města v roce 2014 a Nejlepší 
mladý umělec do 18 let.
Sportovní ocenění pak převezme nejlepší spor-
tovec města, nejlepší mladý sportovec města do 
18 let, nejlepší sportovní kolektiv města a nej-
lepší dobrovolný cvičitel.
Nominační formulář je veřejnosti k dispozici na 
webových stránkách města www.muhb.cz pod 
odkazem Ceny města. A. Doležalová

Popelnice v Havlíčkově Brodě
V poslední době se objevuje stále více dotazů 
ohledně popelnic (popelnicí rozumíme nádobu, 
do které se ukládá zbytkový komunální odpad, 
který zbude po vytřídění jinak odevzdávaných 
složek; o objemu 80–1100 litrů; z plechu či plas-
tu; v různé barvě; někdy s podvozkem).
Detaily pro správné zacházení s popelnicí v Hav-
líčkově Brodě naleznete v obecně závazné vy-
hlášce města č. 2/2013, která je dostupná na 
www.muhb.cz ve složce VYHLÁŠKY.
Kdo a jaké má ve vztahu k popelnici povinnos-
ti?
1. Město a Technické služby Havlíčkův Brod 
(TSHB)
TSHB musejí popelnici v daném termínu svézt 
a její obsah uložit na řízenou skládku. Odebíra-
jí ji z místa, kam je přistavena jejím uživatelem 
nebo vlastníkem (dále jen občanem). Náklady 
na svoz jsou zčásti hrazeny z rozpočtu města 
a zčásti z místního poplatku, který platí občané 

dle vyhlášky č. 5/2013 (viz www.muhb.cz) jako 
podíl na všech nákladech na občanský odpado-
vý systém města.
2. Občan, společenství vlastníků, bytové 
družstvo
V našem městě (v republice existují 3 různé mo-
dely) občan tedy neplatí přímo za jednu konkrét-
ní službu – např. vývoz popelnice. Je povinen si 
pořídit potřebný počet popelnic o dostatečném 
objemu, který zaručí, že odpad nebude ležet 
volně vedle nich – tj. nebude odložen v rozporu 
s vyhláškou č. 2/2013. Nádobu si pořídí a umístí 
sám, případně prostřednictvím své bytové sprá-
vy apod. (při nákupu přímo v TSHB ji obvykle 
pořídíte za výhodnější cenu).
Popelnice musí být užívána v souladu s vyhláš-
kou č. 2/2013, jinak hrozí, že nebude vyveze-
na a její vývoz bude proveden až při některém 
dalším pravidelném svozu – až onen nesoulad 
občan sám odstraní, případně o něm informuje 
TSHB. 

Možné důvody nesouladu:
• přechodné přistavení ke svozu na místo, kde 
popelnice koliduje s dopravou (např. vozovka, 
parkoviště) nebo na místo, kde je popelnice pro 
obsluhu nedostupná (např. příkrý svah, zaploce-
ný pozemek apod.),
• nekompatibilita se svozovou technikou TSHB,
• poškození bránící bezproblémovému vyprázd-
nění popelnice do svozového vozu nebo dokon-
ce ohrožující bezpečnost obsluhy,
• naplnění nádoby, které neumožní její dokona-
lé uzavření,
• obsah odpadu, který dle vyhlášky 2/2013 patří 
na jiná místa určená (např. do separačních kon-
tejnerů, na kompost, do míst zpětného odběru 
použitých výrobků apod.),
• jiné nežádoucí materiály (např. rizikové hořla-
viny, jedy, výbušniny, mrtvá zvířata, veškeré sta-
vební odpady, rozměrné odpady apod.).
Trvalé umístění nádoby je občan vždy povinen 
dojednat s vlastníkem předmětného pozemku 
či objektu (např. popelnicové kóje). Nevhodné 
trvalé umístnění sice nemá žádný vliv na nárok 
na provedení svozu popelnice, může ale způso-
bit vlastnický konflikt.

Pro přehlednější provoz systému svozu popel-
nic prosíme jejich vlastníky a uživatele, aby 
nádoby označili viditelně příslušným číslem 
popisným.
Případné spory o vlastnictví, trvalé umístění 
a počet nádob neřeší orgány města, městský 
úřad ani TSHB. V případě, kdy město vlastní 
předmětný pozemek či objekt, jedná s obča-
nem pouze z pozice vlastníka, tj. stejným způ-
sobem jako jiní, například komerční vlastníci.
 odbor ŽP

Městská policie – linka 156
• V období od 27. 10. do 23. 11. 2014 bylo stráž-
níky Městské policie v Havlíčkově Brodě zjištěno 
celkem 235 dopravních přestupků. Proti veřej-
nému pořádku a vyhláškám města bylo řešeno 
29 přestupků. Strážníci provedli 296 kontrol ob-
jektů a majetku, jako 
jsou benzinové stanice, 
školy, mateřské školky, 
hřbitovy, supermarke-
ty a podobně.
• Za volné pobíhání 
psů a neuklizení psích 
exkrementů byly ulo-
ženy 4 pokuty, psi byli 

odchyceni 6x, do útulku byly umístěny 4 kočky. 
Na Technické služby předali strážníci 14 hlášení 
o nepořádku, schůdnosti a sjízdnosti, poškoze-
ní veřejného majetku, dopravních značek a ve-
řejného osvětlení. Strážníci kontrolovali 23x 
nalévání alkoholu a hraní na výherních hracích 
automatech osobami mladšími 18 let. Městská 
policie řešila 126 stížností a anonymních ozná-
mení. 
• Strážníci zvýšili dohled nad hřbitovy a přileh-
lými parkovišti v době dušiček. Na nádraží se 
pohyboval muž na invalidním vozíku a v županu. 
Byl to pacient, kterého strážníci převezli zpět do 
nemocnice. Městská policie na žádost hasičů 
usměrňovala dopravu při likvidaci rozlité barvy 
na křižovatce ulic Kyjovská – obchvat. V dalším 
případu pomáhali strážníci přivolat záchran-
ku muži, který upadl před Českou pojišťovnou 
a nemohl se hýbat. Před Úřadem práce muž 
pod vlivem alkoholu omotával auta toaletním 
papírem. Na upozornění hlídky papír z vozidel 
zase sundal. Dne 20. 11. v podvečer a 21. 11. 
dopoledne spolupracovali strážníci se složkami 
Integrovaného záchranného systému při eva-
kuaci nemocnice, kde byla telefonicky ohlášena 
bomba. Muž z Brna, který bombovým útokem 
dvakrát vyhrožoval byl záhy dopaden. 
 S. Pátková

Strategie rozvoje cykloturistiky a cyklodopravy 
v Kraji Vysočina na období 2014–2020
Ministerstvo životního prostředí jako přísluš-
ný orgán podle § 21 písmena d) zákona o po-
suzování vlivů na životní prostředí na základě 
návrhu koncepce včetně vyhodnocení vlivů 
na životní prostředí a veřejné zdraví, vyjádření 
k němu podaných a veřejného projednání vyda-
lo SOUHLASNÉ STANOVISKO k návrhu koncepce 
„Strategie rozvoje cykloturistiky a cyklodopravy 
v Kraji Vysočina na období 2014–2020“ za do-
držení uvedených podmínek, kterými budou 
zároveň zajištěny minimální možné dopady re-
alizace koncepce na životní prostředí a veřejné 
zdraví. (red)

Propagační materiály z projektu podpořeného 
dotací
Městské informační centrum stále nabízí turis-
tům i občanům Havlíčkova Brodu propagační 
materiály z projektu „Za krásami a historií Hav-
líčkova Brodu“ CZ.1.11/2.2.00/02.00554, které 
vznikly díky finanční podpoře Regionálního ope-
račního programu Jihovýchod. Tyto produkty 
prezentovalo město také na jednom z největších 
veletrhů cestovního ruchu v České republice Re-
giontour Brno (16.–19. 1. 2014). Ve společném 
stánku Kraje Vysočina kromě tradičně bohaté 
turistické nabídky kraje představilo město Hav-
líčkův Brod novou „skládačku“ Štáflova chalupa, 
jejíž objekt byl v roce 2014 prohlášen národní 
kulturní památkou.
Projekt „Za krásami a historií Havlíčkova Brodu“ 
CZ.1.11/2.2.00/02.00554

Termíny veřejných jednání výborů zastupitelstva města v měsíci PROSINEC 2014

Jednání ZM se bude konat 22. 12. 2014 od 14.30 h. ve velké zasedací místnosti MěÚ Havlíčkův Brod, 
Havlíčkovo náměstí 57. Usnesení rady a zastupitelstva města v plném znění jsou na www strán-
kách a úřední desce MěÚ. Přímý přenos zasedání ZM je možné sledovat na www.muhb.cz.

09.12. Finanční výbor 16.00 h. MěÚ Havlíčkovo nám.
10.12. Výbor pro územní plán a rozvoj města 15.30 h. MěÚ V Rámech
10.12. Výbor pro školství a volnočasové aktivity 15.00 h. MěÚ V Rámech
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Sport

Brodští ragbisté úspěšně zakončili sezónu
Na začátku listopadu odehráli havlíčkobrod-
ští Orli poslední zápas letošní sezóny, který 
se hrál před Grand Finále. Brodští ragbisté na 
závěr sezóny porazili tým Dragons Teplice 36:8 
a rozhodli tak o celkovém čtvrtém místě. Začá-
tek zápasu byl vyrovnaný se šancemi na obou 
stranách, nakonec ale brodští hráči dokázali 
vytěžit více a první poločas vyhráli. Ve druhé 
půli soupeři došly síly a hra tak byla plně v režii 
Orlů. Konečné skóre se zastavilo na 36:8. „Kluci 
hráli od začátku tak, jsme si řekli v kabině. Hru 
si užívali, přenášeli do stran, kde jsme využívali 
rychlých křídel a následně bodovali. Také jsme 
dobře bránili a dali tak soupeři jen minimum 
šancí ke skórování. Z mého pohledu to byl her-
ně kvalitní zápas, ze kterého si oba týmy od-
nesly mnoho zkušeností. Jsem na kluky hrdý, 
makali do poslední minuty a vítězství si plně 
zasloužili,“ říká k úspěšnému zakončení sezóny 
trenér Pavel Kubašta.

Draci po derby na sedmém místě
Florbalisté Sokol Erupting Dragoons bojovali 
v listopadovém derby Vysočiny se Žďárem nad 
Sázavou. V dramatickém utkání nakonec před 
domácím publikem zvítězili 5:4. Pokračují tak 
v úspěšném druholigovém tažení, kdy v posled-
ních třech zápasech získali sedm bodů. Na kon-
ci listopadu jim v tabulce patřila sedmá příčka, 
právě před rivalem ze Žďáru nad Sázavou.

Stolní tenisté zatím v Lize mistrů hrají důstoj-
nou roli, na výhru ale stále čekají
STEN marketing HB Ostrov, úřadující mistr Extra-
ligy ve stolním tenise, letos reprezentuje Českou 
republiku v Lize mistrů. V základní skupině boju-
je s německým Saarbrückenem, francouzským 
Angers a ruským Jekatěrinburgem. V listopadu 
hostili v odvetě svěřenci trenéra Tomáše Dem-
ka právě  německý tým. I přes kvalitní výkon ale 
nakonec domácí prohráli 1:3, když jediný bod 
Brodu zajistil Tomáš Tregler. Chuť si však spra-
vili v následujících dvou dnech, kdy si připsali 
hladkou výhru 4:0 s Ústím nad Labem a stejným 
rozdílem porazili i Liberec. Po uzávěrce tohoto 
vydání cestovali brodští stolní tenisté k dalšímu 
zápasu Ligy mistrů do Francie a v pátek 5. pro-
since doma sehráli poslední duel základní části 
s Jekatěrinburgem. Foto: Jaroslav Loskot

Brodští žáci v celostátní lize druzí, junioři 
čtvrtí
Na Mistrovství České republiky v zápase řecko-
římském mladších žáků v Jihlavě se brodská Jis-
kra v celkovém hodnocení z 25 družstev umís-
tila na nejvyšší příčce. Zlato vybojoval Adam 
Jeřábek a Marcel Albíni, stříbrné medaile pak 
přivezli Miroslav Žák a Matouš Adamec.  
V ukrajinském Mukačevu se pak konal už 16. 
ročník Memoriálu Tokara v zápase řecko-řím-
ském. Toho se zúčastnili i Broďáci Michal Rázl, 
David Hencl a David Havlíček. V konkurenci 
300 zápasníků z Ukrajiny, Moldávie, Rumun-
ska, Bulharska, Maďarska, Běloruska a Srbska 
ale na medaile nedosáhli. 
V polovině listopadu se v hodonínské Soko-
lovně uskutečnilo Mistrovství České republiky 
žáků. Žákovská liga družstev se zápasí turna-
jovým způsobem a v posledním turnaji v Ho-
doníně si brodští chlapci udrželi druhé místo. 
O stříbrné medaile se zasloužili Miroslav Žák, 
Adam Jeřábek, Milan Jeřábek, Artur Průša, 
Matěj Paclík, Marcel Albíni a Adam Kufr.
V Hodoníně se konalo i poslední kolo junior-
ské ligy, která se zápasí obdobným způsobem. 
Brodský oddíl se v této kategorii potýká s ma-
lým počtem reprezentantů, a tak v celkovém 

součtu obsadil nepopulární bramborovou příč-
ku. O celkové čtvrté místo se postaral Michal 
Hauser, Libor Milichovský, Petr Zachariáš, Da-
vid Fojtík, Jiří Kaser a Milan Pecka.

Slovan po podzimu těsně pod vrcholem
Fotbalový Slovan si i přes roli nováčka vede 
v divizi dobře. Mladý tým pod vedením tre-
nérského dua Richard Zeman – František Polák 
drží po polovině sezony druhé místo. Poté, co 
rozjetý Havlíčkův Brod doma přetlačil Uherský 
Brod a rozstřílel Blansko 4:0, zaváhal Na Losích 
s Rosicemi. Podzim pak slovanisté zakončili re-
mízou 2:2 na půdě tabulkového souseda z Ot-
rokovic. Zajistili si tak přezimování na druhém 
místě. Stejnou pozici pak drží i druholigový 
dorost, který se po nepříliš povedeném startu 
rozjel a vyšplhal také těsně za lídra tabulky. Také 
rezerva útočící na postup do krajského přeboru 
je na pozici těsně za vedoucím mužstvem.
 Spolupráce: Richard Wagner

Rebelové i po změně trenéra stále poslední
Po tragickém začátku sezóny vyslyšelo vedení 
HC Rebel volání fanoušků a sáhlo ke změně tre-
néra. Miroslava Baruse, který zároveň v klubu 
zastával funkci sportovního manažera v pozici 
hlavního kouče A-týmu nahradil bývalý útočník 
Litvínova Vladimír Jeřábek. Na pozici asistenta 
pak broďáka Richarda Cachnína nahradil právě 
Barus. Ani změna na lavičce však lepší výsledky 
a hlavně odpoutání ze dna tabulky nepřinesla. 
Rebelové v listopadu vyhráli jen dvakrát – dva 
body přivezli z Kadaně za výhru v samostatných 
nájezdech, stejný bodový zisk přinesla i výhra 
po vyrovnaném zápase v Benátkách nad Jize-
rou. Po sedmadvaceti kolech jim tak se třinácti 
body stále patřila poslední čtrnáctá příčka, na 
předposlední Prostějov ztráceli pět bodů.

 Stránku připravil Ondřej Rázl

Šachový turnaj pro žáky a seriál v plném proudu
Žáci ZŠ Wolkerova objevovali krásy šachu. Do bojů na 64 šachových polích se zapojilo dvacet 
osm žáků. V sedmikolovém turnaji hraným švýcarským systémem získal přebornický titul ško-
ly v kategorii 1. – 5. třída Adam Chalupa, kategorii 6. – 9. třída pak ovládl Jakub Satrapa, který 
hraje za Jiskru Havlíčkův Brod. 
Šachový seriál Stavointerieru Havlíčkův Brod má za sebou už 3. kolo. V něm v královské hře 
soutěžilo 21 soupeřů. Prvenství tentokrát vybojoval kandidát mistra Roman Vincze z Gordic 
Jihlava se ziskem 6 bodů, o půl bodu méně vybojovali Vítek Veselý z Jiskry Havlíčkův Brod 
a další kandidát mistra Lukáš Karásek z Gordic Jihlava. V kategorii mládeže zvítězil Jakub Sat-
rapa se 3,5 body před Tomášem Pibilem. Šestnáctikolový seriál pokračoval čtvrtým turnajem 
28. listopadu po uzávěrce tohoto vydání.
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 Téma na prosinec

25. výročí 17. listopadu 1989
Od 14. do 19. listopadu 2014 probíhaly v Havlíčkově Bro-
dě oslavy 17. listopadu 1989. Ve městě se k výročí čtvrt-
století nastolení demokratické vlády konala řada aktivit 
a každý si mohl prožít oslavy jak chtěl – po svém. Jednou 
ze stěžejních akcí byla vzpomínka u pomníku Obětem 
komunismu, které se zúčastnili kromě brodských ob-
čanů také zástupci zahraničních delegací. Po proslovu 
starosty města a poslankyně Parlamentu ČR Jany Fis-
cherové zde promluvil za Konfederaci politických vězňů 
Jaromír Stojan. K 25. výročí tzv. sametové revoluce jsem 
se také zeptala osobností, které se listopadových udá-
lostí 89 osobně zúčastnily na jejich dnešní názory. A aby 
to bylo symbolické, požádala jsem tyto čtyři pamětníky 
o 25 řádků nebo 25 vět k tomuto tématu. Kromě toho 
jsem oslovila také zástupce partnerských delegací, aby 
přidali své zkušenosti. Užijte si tedy s námi malou „mo-
zaiku“ událostí a názorů k 25. výročí 17. listopadu 1989 
v Havlíčkově Brodě.

Jaké vnímáte nejvýraznější změny v Havlíčkově 
Brodě od té doby, co sem jezdíte?
Dick Verbeek, místostarosta Brielle

Největší rozdíl vidím v lidech, 
svoboda je na nich vidět. Mo-
hou dělat co chtějí, mohou si 
zařizovat věci po svém, podni-
kat, svoboda z nich vyzařuje, 
jsou veselejší ve srovnání s tím, 
jací byli předtím. Za lidmi v celé 
zemi je vidět spousta práce, cí-

levědomě a svědomitě se věnovali tomu, o čem se do-
mnívali, že je pro zemi nejdůležitější. Není možné všech-
no změnit a zlepšit najednou, ale z toho, co jste vybrali, 

na co jste se soustředili, je dojem pro nás zvenku velmi 
dobrý. Začali jste náměstím, středem města, domy a ob-
chody jsou opravené, a to byl podle mne správný výběr, 
soustředit se na to důležité. Z naší strany jsme před lety 
partnerství začali, protože jsme chtěli pomoci vám; nyní 
jsme se dostali do stadia, kdy si můžeme pomáhat na-
vzájem. Myslím si, že je i nadále smysluplné snažit se 
naše partnerství udržovat, aby se lidé, školy i různé sku-
piny mohli i nadále setkávat a poznávat.

Obchodní škola pořádala 14. 11. Sametový pátek
neboli projektový den k událostem, které vedly k pádu 
komunistického režimu v bývalém Československu. 
Žáci měli možnost se účastnit různých aktivit, např. vy-
slechli tématickou přednášku historiků Muzea Vysočiny 
Michala Kampa a Aleny Jindrové. V učebnách zhlédli 
dokument „Tenkrát“ o událostech roku 1989. S učiteli 
mohli o tématu diskutovat. Ve školní kavárně se četly 
úryvky z textů vztahujících se k  17. listopadu a třída E2. 
je doplnila písničkami, které tehdejší atmosféru dotvá-

řely. Vyvrcholením této části byla Modlitba pro Martu 
v podání Ivy Bělouškové. „Cílem Sametového pátku 
bylo připomenout žákům události, které vedly k návratu 
svobody a demokracie do naší země. Chtěli jsme, aby si 
uvědomili, že jde o hodnoty, které nejsou samozřejmé 
a je-li to potřeba, musí se o ně i bojovat. Přáli bychom 
si, aby mladá generace, která již zanedlouho bude svo-
bodu a demokracii sama střežit, si je nenechala již nikdy 
vzít,“ uzavřel Jiří Forman.

Koncert Andrey Kalivodové byl jednou z hlavních 
akcí pořádaných městem Havlíčkův Brod
V podvečer 16. 11. mezzosopranistka Andrea Kalivodo-
vá dokázala strhnout svým hlasem i temperamentem 
k ovacím ve stoje doslova nabitý sál Staré radnice. Po 
koncertě ještě zavzpomínali na 17. listopad 1989 ně-
kdejší hlavní aktéři Listopadových událostí Tomáš Holen-
da a Pavel Šimon. V režii Klubu OKO pak večer proběhla 
Sametová retropárty. K roku 1989 se Klub Oko vrátil ješ-
tě 19. 11. promítáním filmu o Olze Havlové.

Beseda s pamětníky v Muzeu Vysočiny završila osla-
vy 25. výročí listopadu 1989 v Havlíčkově Brodě 
Muzeum Vysočiny prostřednictvím besedy s Alenou 
Jindrovou připomnělo události podzimních a zimních 
dnů z přelomu let 1989–1990. Návštěvníci se seznámili 
s některými archivními dokumenty, jež se z oněch dnů 
dochovaly (např. ze schůzí komunistické strany). Beseda 
s hlavními osobnostmi brodského dění v závěru roku 89 
přenesla účastníky do „nedávné historie“ a završila tím 
oslavy 25. výročí listopadu 1989.

25 vět Jana Schneidera k 25. výročí listopadu 1989 
Již v roce 1990 odmítl předsta-
vitel Občanského fóra Petr Pi-
thart nazývat revolucí převrat, 
v němž šlo o podle jeho slov 
o „vyjednané předání moci“. 
Opakovat tedy stále pojem 
„sametová revoluce“ je nejen 
zavádějící, ale přímo škodlivé. 
Deformovaný pohled na mi-

nulost totiž nemůže být spolehlivou základnou pro po-
znání přítomnosti, a pro budoucnost může znamenat 
již jenom katastrofu. Jak nedávno v Praze řekl bývalý 
americký velvyslanec Jack Matlock, ke kolapsu tehdej-
šího československého režimu došlo v kontextu zásad-
ní geopolitické změny. Nastala ojedinělá situace, kdy 
Východ a Západ byly ochotny ukončit studenou válku 
nikoliv vítězstvím jedné strany, jak se tvrdí dnes, ale 
důstojnou remízou, která by nezavdávala příčinu další 
války. Zajímavou okolností bylo to, že tato iniciativa, 
která přišla z Východu a byla Západem nadšeně přija-
ta, navazovala na ideje Pražského jara 1968. Vhodnější 
je proto vzpomínat 25 let konce studené války, který 
přinesl naději. V Československu tehdy vzniklo mno-
ho různých iniciativ a proudů, které se pokoušely udat 
směr nadcházejícím změnám, nebo jich alespoň využít. 
Dlouho se ale nedařilo dostat do ulic dostatečný počet 
demonstrantů, aby byl zjevný důvod ohlásit změnu re-
žimu. Když byli totiž na různá výročí biti demonstrující 
disidenti, bylo to ostatním lidem celkem šuma fuk. 
A tak si v listopadu 1989 vládnoucí moc demonstraci 
zorganizovala sama, za pomoci Socialistického svazu 
mládeže (to byl také důvod, proč jsem akci ignoroval). 
Jakoby náhodou se pak tato demonstrace dostala na 

Národní třídu, kde jakoby náhodou čekaly připravené 
speciální zásahové jednotky. Po zákroku se rozšířila – 
naštěstí nepravdivá – informace, že byl zabit student. 
Jakoby náhodou tuto situaci markýroval příslušník Stát-
ní bezpečnosti. Tuto zprávu pak donesla jedna osoba 
(jakoby náhodou zaměstnankyně ministerstva vnitra) 
do opoziční tiskové agentury. Odtud byla zatelefono-
vána na Západ a zpětně byla rozšířena zahraničním 
rozhlasem. Poté, co tu hroznou (naštěstí nepravdivou) 
zprávu lidé zaslechli, vyšli hromadně do ulic. Tak for-
málně začala ta viditelná část převratu, který však ne-
byl jednou velkou konspirací, jak se přeháněním snaží 
věci zamlžit a zlehčit ti, kterým není příjemné pátrání 
po tom, co se skutečně stalo. Převrat byl amalgámem 
mnoha dílčích konspirací, improvizací, jednání, ambicí, 
ideálů a snů, z nichž se podařilo pouze něco. Především 
se však otevřel velký prostor, který představuje naději, 
ale protože lidé na něj nebyli zvyklí, tak přinesl i mnohá 
nebezpečí. Proto je třeba mladým lidem popřát, aby 
si nenechali věšet bulíky na nos, aby se neustále ptali, 
dobře si vše pamatovali a aby odolali pokušení vyměnit 
pěknou otázku za stupidní odpověď. A aby byli imunní 
vůči manipulacím, zejména vůči té nejhorší, totiž ma-
nipulaci se strachem. Smutné totiž je, že ona unikátní 
atmosféra vzpomínaného konce studené války nevy-
držela déle než jednu generaci. Nyní váleční štváči na 
celém světě opět řinčí zbraněmi, k nevýslovné radosti 
mocných vojensko-průmyslových komplexů na celém 
světě, před nimiž varoval již v roce 1961 americký prezi-
dent Dwight Eisenhower, protože těží z lidské hlouposti 
a špatnosti. Zvyšovat napětí umí každý primitiv, ale lid-
sky nejdůstojnější úlohou je hledat způsoby, jak napětí 
snižovat a noblesně končit konflikty.  
 Jan Schneider

25 let na 25 řádcích Jiřího Černého
Dvacet pět let je velmi dlouhá 
doba, avšak je-li žita ve svobo-
dě, je kratší než lusknutí prstů 
a jen poněkud více svraštělá 
kůže na nich připomíná, že 
dvacet pět let není mámení, 
že je to pravda, že už dvacet 

pět let nežijeme v komunistickém lágru, že už je to 
dvacet pět let od chvíle, kdy poprvé bylo možno nahlas 
říci „bolševik byl a vždy bude zločinec“, od chvíle, kdy 
začalo být možné věci pojmenovávat pravými jmény, 
a tedy i pojmenovat zrůdnost bolševikovy ideologie, 
postavené na třídní nenávisti, která jak jed prolezla 
všemi a vším, postavené na marxistických nesmyslech, 
které z člověka udělaly jen „nejvyšší stádium o rganizo-
vané hmoty, a které tak v člověku ničily jeho duchovní 
rozměr, až došel do stádia úplného úmrtí, či v lepším 
případě hluboké podvýživy duchovní osobnosti, tedy 
od chvíle, kdy bylo možné se znovu nadechnout a začít 
s resuscitací ducha, což je práce na mnoho let a jak pa-
trno, ještě na mnoho let bude, neboť díky „sametu“, či 
čemu jinému, se měl možnost nadechnout i bolševik, 
aniž by se kál, ba právě naopak, přesunout se do jiných 
pozic a škodit dál, přičemž mu nelze bohužel upřít ne-

změrnou kreativitu a drzost s jakou to dělá, když navíc 
má stále dost pomocníků, takových, či onakých kryp-
tokomunistů, kteří jsou stále v jeho zápřahu a jak důlní 
slepý kůň dělají věci, na které by v listopadu 1989 ani 
v nejčernějším snu Černého nebylo možno pomyslet, 
věci, které otravují vzduch, vyvolávají pocity marnos-
ti a letargie, což je přesně to prostředí, ve kterém se 
bolševikovi dobře žije a působí, zkrátka kalné vody 
v nichž se mu s jeho nohsledy nejen podařilo zabránit 
nastolení alespoň minima spravedlnosti, nikoliv odpla-
ty, jako v případě mučedníka totality Pavla Wonky, za 
jehož smrt nebyl dosud nikdo potrestán a asi ani nikdy 
nebude, ba naopak, za našeho trestuhodného mlčení 
nás svobodných si mohl bolševik ještě beztrestně na 
svou oběť plivnout, když mu po jeho smrti hodil na 
hlavu obvinění ze spolupráce s STB, k čemuž oprav-
du nelze mlčet, ale vím, že to je běh na dlouhou trať 
a nezbývá tak než žádat nastupující generaci o převzetí 
štafetového kolíku, s přáním vnitřní svobody, bytostné 
intolerance vůči lži a jakékoliv nenávisti, protože my již 
pomalu odcházíme, sil ubývá a dostat se podle vzoru 
milovaného pábitele Bohumila Hrabala („Taneční ho-
diny pro starší a pokročilé“) na naoktrojovaný pětadva-
cátý řádek téhle jedné věty tak bylo docela hektické.
 Jiří Černý
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Jaké vnímáte nejvýraznější změny v Havlíčkově 
Brodě od té doby, co sem jezdíte?
Elda Letrari, radní města Brixenu: Určitě vidím pozi-

tivní změny. Měla jsem mož-
nost vidět změny například 
i v bývalé NDR a porovnávat. 
Nyní je tu větší svoboda, de-
mokracie může být skutečně 
prožitá. Je větší možnost ces-
tování, ekonomického roz-
květu. Do Brixenu jezdí hodně 

skupin lidí z Havlíčkova Brodu a mohou se s „našin-
ci“  – lidmi od nás vzájemně poznávat a předávat si 
zkušenosti. 
Hartmuth Staffler, zastupitel Brixenu: Ještě před 
pádem železné opony jsem mohl pozorovat několik 
komunistických zemí a všechny byly na první pohled 
šedé. Nyní je markantně vidět, jak začínají být barev-
né. A stejně tak lidé. Byli smutní a uzavření, i to se 
změnilo a je to znát. Změnu vidím každopádně k lep-
šímu.
Antonio Bova, zastupitel Brixenu: Určitě je dobře, že 
je komunismus pryč, protože se otevřela cesta do Ev-
ropy a státy mají konečně svoji identitu.

Trh řemesel tradičně připomněl 17. listopad a jako 
každý rok představil bohatý sortiment rukodělných 
výrobků a program pro děti i dospělé. Zaposlouchat 
jste se mohli do jazzových tónů, folku (MARIEN folko-
vá skupina – na snímku) nebo bluegrassových kytar.

V Gymnáziu proběhl happening
Brodské gymnázium patřilo v listopadu 1989 k in-
stitucím, které se prostřednictvím svých studentů 
i kantorů aktivně účastnilo všech událostí podpo-
rujících přechod české společnosti směrem k de-
mokracii. Současné gymnázium si tehdejší dění 
připomnělo řadou aktivit, které vyvrcholily 18. 11. 
happeningem. Na školním hřišti se odehrála simu-
lovaná demonstrace prodemokratických aktivistů, 
jež byla vzápětí rozehnána brutálním zásahem pří-
slušníků Veřejné bezpečnosti. Stejně jako v roce 
1989 však i v chystaném happeningu nakonec 
dobro a demokracie zvítězily a celou akci zakončila 
píseň Marty Kubišové Modlitba pro Martu.  
 Foto Jaroslav Loskot

 Dvoustranu připravila Světlana Pátková

25 řádků Pavla Šimona k 17. listopadu 
17. 11. 1989 mi bylo 25 let. 
Dnes je mi 50 let. Někdy se 
mi nechce vstát, ale nakonec 
vstanu! Někdy si připadám 
bezradný, ale hledám řeše-
ní. Mám přátele-známé, se 
kterými se scházíme málo, 
(máme všichni dobrou práci, 

která nás baví), ale přece. Většina přátel začíná být 
mladších než já. Mají otázky a já mohu odpovědět. A je 
tu oslava 25 let od 17. listopadu 1989, mých 25 i 50 let. 
Zase ty otázky a odpovědi. Trochu jako dětská hra na 
„Vadí, nevadí“. Já mám radši „Vědí, nevědí“. Za 25 let 
měl každý možnost poznat, co a jak na světě je a proč. 
Chtěli nebo nechtěli vědět a znát? Mé děti již vědí, 
a protože ve školní třídě některé děti o 17. listopadu 
1989 nevědí, vypráví jim o pádu totality samy svou 
řečí. Učitel moc ne, jeden ano a deset ne. Nevadí. Děti 
dnes umí informace najít i si je ověřit. Za 25 let se stal 
divný ten, který se bojí odpovídat, a dávat otázky je na-
prosto normální. Jednou v roce 1987 jsem se kolegyně 
v práci zeptal, co vlastně od života chce. „Proč se do 
mě navážíš,“ odpověděla. Od té doby se na mě dívala 
divně. Vyprávěl jsem to svému staršímu kolegovi a ten 
mi řekl, že jsem ještě příliš mladý a nic jsem společnos-

ti a KSČ nedal, nedokázal. A tak jsem zjišťoval, že pokud 
budu chtít lidem klást otázky za komunismu, musím 
počítat s tím, že nebudu dostávat odpovědi. Díky svým 
otázkám jsem tedy do listopadu 1989 vstoupil jako tzv. 
disident, problémista, revolucionář, ale i kamarád pár 
dobrých lidí, kteří mi pomáhali se ptát a unést to, že 
otázka i odpověď je trestná a hrozí za ni vězení a vy-
členění z kolektivů všech těch SSM, KSČ, ROH, SČSP, 
myslivců, včelařů atd. atp. Nevadí! My si udělali – Hav-
líčkovu mládež. 17. listopad 1989 pro mě znamenal 
možnost jít dál svou cestou a dostávat odpovědi na 
mnoho mých otázek. Vadí? Nevadí. A proč nejsem 
v politice? Chtěl jsem dělat muziku, podnikat, vybírat 
si kam jít a s kým, číst a chodit do kina a divadla na co 
chci a kam chci, jezdit po světě a zase se vracet, učit se 
kde chci a od koho chci. To jsem těm 25 letům dal já 
a ony mě. Byly problémy a jsou řešení. Bůh suď. Sto-
jím s dětmi a manželkou u Pražského hradu a máme 
v ruce červené karty. Je 17. 11. 2014 a s námi je tam 
dalších 8 tisíc lidí. Tenkrát 21. 8. 1989 jsme v Havlíčko-
vě Brodě na náměstí demonstrovali v 6 lidech. Vadilo 
tehdy a nevadí dnes. Máme spoustu otázek a spoustu 
odpovědí dostáváme a hlavně máme 25 let svobody, 
nenechme si ji vzít. Stačí jen NEBÁT SE A NEKRÁST – 
Karel Havlíček Borovský 1848.
 Pavel Šimon

25 nesouvislých vět k 25. výročí listopadu 1989
Dovolím si v těchto 25 větách 
určité shrnutí, ale bude to shr-
nutí trochu netradiční.
Pokusím se vybrat nějaká hes-
la a citáty a některé historic-
ké události, které jsou podle 
mého názoru svým způsobem 
význačné či zajímavé a mají co 

říci jak k roku 1989, tak k naší současnosti.
• Faraon Tutanchamon zahájil postupnou obnovu 
země a prosazoval například i náboženskou svobodu, 
svým nástupcem byl ale systematicky vymazáván z dě-
jin Egypta, a to i takovým způsobem, že nápisy v kameni 
byly přetesávány nebo odstraňovány (to zmiňuji, aby-
chom si nemysleli, že úsilí o svobodu a z toho vyplývají-
cí perzekuce a snahy o manipulaci s dějinami zažíváme 
jako první, že je to v historii něco výjimečného, tohle 
se stalo více jak 1 300 let před naším letopočtem…). • 
Kéž by nám Pán Bůh všeliké to vlastenčení z huby do 
rukou vraziti ráčil (KHB, díky Havlíčkově mládeži, že vza-
la odkaz „našeho“ bouřliváka do svých neformálních 
rukou). • Vítěze se nikdo neptá, zda má pravdu (výrok 
je připisován zejména Adolfu Hitlerovi, nad tím by se 
měli zamyslet ti, kterým se tento výrok líbí). • Smrt 
zrádcům a kolaborantům (heslo symbolizující očistu 
společnosti po květnu 1945, což byla taková zvláštní 
doba, jistě převážně prolnutá všeobecným nadšením 
z konce války, ale v některých dílčích případech to byla 
i doba velmi nemilosrdná a nespravedlivá). • Kdo ne-
jde s námi, jde proti nám (poúnorová rétorika KSČ po 
roce 1948, znamenající nastolení atmosféry strachu, 
vykonstruovaných procesů, zabavování majetků, pře-
tváření a lhaní, perzekucí mnoha lidí včetně účastníků 
západního odboje, heslo mi symbolizuje i éru četných 
emigrací v padesátých letech a následně i emigrací za 

normalizace po roce 1968). • Ať mír dál zůstává s touto 
krajinou (Modlitba pro Martu, jeden ze symbolů vzdo-
ru proti okupaci v srpnu 1968, obecně zejména hudba 
umožňovala v době normalizace úniky ze socialistické 
reality, pro někoho jiného byla takovým únikem víra, 
do tzv. vnitřní emigrace odcházeli mnozí a zachovávali 
si svou vlastní duševní svobodu…). • Nejlepší myšlenka 
je ta, která ponechává vždy určitou skulinu pro mož-
nost, že všechno je současně úplně jinak (Václav Havel, 
ještě v disentu). • Máme holé ruce, žádné násilí, ne-
jsme jako oni (hesla z konce roku 1989 a z počátku roku 
1990, jsou mi mnohem bližší, než ta nesmiřitelná a ne-
kompromisní hesla poúnorová, díky všem, kdo nám 
tehdy pomáhali). • Nesouhlasím s tebou, ale budu se 
bít za tvé právo říct svůj názor (tato věta je přisuzována 
Francoisovi Voltairovi a mám k ní vyprávěnou pěknou 
vzpomínku na undergroundového básníka I. M. Jirou-
se, který jednou v počátcích revoluce roku 1989 přišel 
na OF a hned ve dveřích zvolal: „Smrt občanskému 
fóru“ a když na něj mnozí překvapeně vzhlédli, pravil: 
„Chceme přeci svobodu slova, tak si zvykejte“). • Ne-
dokážu oddělit čisté peníze od těch špinavých (jeden 
z klasických výroků pana Klause, který svým způsobem 
usnadnil a následně i symbolizoval podnikatelsky divo-
ká devadesátá léta, velmi pozoruhodným úkazem je 
pak amnestie některých zločinů z těchto let, kterou pan 
profesor nadělil republice při jeho odchodu z hradu). • 
Dokázali jsme, že to dokážeme (volební heslo z roku 
1996, podle mne symbolizuje začátek cíleného veřej-
ného lhaní nových vládních garnitur široké veřejnosti, 
protože v té době měly zahájené reformy pokračovat, 
nikoli končit; za žert osudu pak považuji, že například 
velké banky následně privatizoval až levicový Zeman, 
nikoli pravicový Klaus). • Miloše do koše (toto heslo 
bylo v roce 1989 určeno pro soudruha Milouše Jakeše, 
ale při letošních oslavách roku 89 bylo přisouzeno nově 

Miloši Zemanovi a celkem lze konstatovat, že v přímé 
volbě zvolený pan prezident skutečně dělá, co může, 
aby nebyl spojovacím článkem společnosti). • Bože, 
dej mi sílu, abych změnil věci, které změnit mohu, dej 
mi trpělivost, abych snášel věci, které změnit nemohu, 
a dej mi moudrost, abych obojí od sebe odlišil (přísloví 
či spíše modlitba je připisováno Friedrichu Oetingero-
vi). 
A co tomu všemu ve zbývajících deseti větách říkám 
při příležitosti 25. výročí událostí z listopadu 1989 sám 
za sebe? • Jsem velmi rád, že k událostem před 25ti 
lety došlo a jsem i rád, že změna systému proběhla tak 
pokojnou formou. • Příklady nezvládaných emocí moci 
i davu byly v té době k vidění například v Rumunsku 
nebo v Číně (a to vůbec nehovořím o současném roz-
kolísaném světě) a mně nevadí, že u nás v roce 1989 
krev netekla, nemáme ji na rukou. • Mnohdy nám 
někteří lidé vyčítají, že jsme měli to a to udělat jinak, 
razantněji, že jsme například měli s bolševikem zatočit, 
jako to oni udělali po únoru 1948 se svými odpůrci. • To 
bychom pak ale byli jako oni, což jsme nechtěli. • Při-
pouštím, že v naší současnosti není vše OK, například 
jsou někteří pachatelé trestných činů nepotrestaní, což 
není dobré (ale tzv. důkazní nouze není jen stav v ČR, to 
je problém celosvětový). • Ale na rozdíl od předchozí 
doby nejsou u nás perzekuováni žádní lidé nevinní, což 
považuji za velmi důležité. • Získané svobody využívají 
mnozí lidé k pestré směsici nejrůznějších občanských 
iniciativ a hnutí. • Smekám před každým, kdo se ve ve-
řejném životě a v občanské společnosti nějak angažuje. 
• Získané svobody mohou hojně využívat jak příznivci, 
tak odpůrci stávající společenské situace, a tak je to 
správné a jsem rád, že jsem k tomu dění mohl svým 
malým dílem přispět. 
 Tomáš Holenda
 starosta Havlíčkova Brodu z let 1990–1994
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Svaz neslyšících a nedoslýchavých v ČR se před-
stavuje
Svaz neslyšících a nedoslýchavých v ČR je nestátní 
nezisková organizace, poskytující služby sluchově 
postiženým klientům v Kraji Vysočina.
Náplní poradny v Havlíčkově Brodě je zmírňování 
informačního a komunikačního deficitu slucho-
vě postižených občanů všech věkových kategorií 
a různého vzdělání. Ochraňuje jejich sociální a pra-
covní právo, zajišťuje osvětovou a výchovnou čin-
nost. Cílovými skupinami jsou osoby s poruchami 
komunikace způsobené sluchovým postižením, 
které zamezuje běžné komunikaci s okolím bez po-
moci kompenzační pomůcky, nebo druhé osoby. 
Jedná se převážně o osoby neslyšící, nedoslýcha-
vé, ohluchlé a osoby s kombinovaným postižením 
(sluch – zrak). Kromě samotných osob se slucho-
vým postižením jsou služby poskytovány všem 
blízkým z jejich okolí.
Cílem naší služby je integrace sluchově postiže-
ných osob do běžné společnosti a do rodiny za 
pomoci techniky a náhradních komunikačních fo-
rem (znakový jazyk, znakovaná čeština, artikulační 
tlumočení, daktylní abeceda, odezírání…).
Poskytujeme tři služby:
• Tlumočnické služby – zprostředkování kontaktu 
se společenským prostředím, tlumočení pomocí 
znakového jazyka, pomoc při uplatňování práv, 
oprávněných zájmů, komunikaci a při vyřizování 
běžných záležitostí.
• Základní sociální poradenství – sluchově posti-
ženým klientům jsou poskytovány potřebné rele-
vantní informace přispívající k řešení jejich sociální 
situace prostřednictvím nabídek sociálních služeb 
a možnosti jejich výběru.
• Doplňkové služby – klienti si mohou u nás zapůj-
čit kompenzační pomůcky a sluchadla, poradíme 
jim co se týká kompenzačních pomůcek a příslu-
šenství ke sluchadlům a jejich distribuci a drobnou 
údržbu sluchadel.
SNN v ČR, OV Havl. Brod každoročně pořádá i ak-
tivity pro sluchově postižené např. Mikulášské po-
sezení, Den dětí, bowlingové turnaje aj. I na těchto 
akcích se snažíme o integraci osob se sluchovým 
postižením do běžné společnosti.
Účastníme se různých přednášek, školení, vzdělá-
vání a výstav (např. KD Ostrov, Nemocnice aj.)
Našim hlavním cílem je sociální prevence – na-
pomáhat osobám k překonání jejich nepříznivé 
sociální situace a chránit společnost před vznikem 
a šířením nežádoucích společenských jevů.

10letý Martin, 13letý Jindra a 18letý Standa jsou 
vítězi v soutěži o nejbystřejší žáky a studenty 
Kraje Vysočina
Havlíčkův Brod, 7. listopadu 2014 – Martin Kosprd 
(10), Jindřich Dítě (13) a Stanislav Kruml (18) dnes 
na Gymnáziu Havlíčkův Brod zvítězili v krajském 
kole Logické olympiády pro Vysočinu. Martin z hav-

líčkobrodské ZŠ v Sadech dnes zvítězil v kategorii A 
(první stupeň ZŠ), do které se přihlásilo 560 dětí 
z Vysočiny. Jindra, reprezentant ZŠ Komenského ve 
Žďáře n. S., zvítězil mezi 1189 soutěžícími v katego-
rii B (druhý stupeň ZŠ) a Standa z chotěbořského 
gymnázia mezi 444 v kategorii C (střední školy). 
Soutěžilo celkem 150 žáků a studentů ve třech vě-
kových kategoriích, z nichž vzešlo celkem 10 repre-
zentantů Vysočiny pro celostátní finále. Mezi nimi 
je i další soutěžící z Havlíčkova Brodu – Jan Šimů-
nek z Gymnázia Havlíčkův Brod postupuje do finá-
le ze 4. místa kategorie B. To proběhne 1. prosince 
v Míčovně Pražského hradu. Také 4. místo, ovšem 
v kategorii nejstarších nepostupové, obsadil Já-
chym Bártík, rovněž student brodského gymnázia.

Dětská Kalamajka opět bodovala
V sobotu 8. 11. 2014 proběhla v Chotěboři celo-
státní soutěž folklorních souborů dětí a mládeže 
pod názvem Sedmikvítek. Je to soutěž v různých 
kategoriích, např. výtvarné, literární a mimo jiné 
i v taneční. Soutěž pro děti a mládež, které se vě-
nují zachování lidových tradic a tanců svého kra-
je, pořádá každoročně již po několikáté Krajská 
organizace Pionýr. Poděkování zaslouží i město 
Chotěboř a jeho Dům dětí a mládeže Junior, kteří 
se již po třetí zdárně ujali organizace této soutěže 
a vytvořili pro všechny výborné zázemí. Scházejí se 
tu pravidelně soubory malých i starších tanečníků 
z celé republiky i z ciziny. A tak tu lze potkat soubor 
Okřešánek z Okříšek, Vysočánek z Hlinska, Rou-
chováček z Rouchovan, Líšňáček z Brna, Pantlék 
z Němčic na Hané, Kamýčan z Kamýku, samozřej-
mě Kalamajka (dětská) z Havlíčkova Bodu a další. 
Z ciziny již několik let předvádějí a zpestřují soutěž 
dva soubory z Maďarska. Jsou to Mladá srdce 
a Zlatý bažant.
Nejvíc obsazena byla kategorie dětí do 13-ti let. 
Tady ve dvou kategoriích soutěžilo hned deset 
souborů. Děti podávaly velmi pěkné a vyrovnané 
výkony a porota měla co dělat, než se shodla na 
pořadí.

Dětská Kalamajka z Havlíčkova Brodu soutěžila ve 
II. kategorii dětí do 13-ti let s úplně novým pás-
mem říkadel, písní a tanců pod názvem Jarmark. 
Pásmo sestavila a nacvičila paní Bohuslava Průšo-
vá, která měla velice dobrý nápad a šťastnou ruku 
při tvorbě pásma. Je to něco nového, neokoukané-
ho a originálního. Tanec se povedl i všem dětem, 
ať malým či větším. Tancovali s chutí a sklidily za 
to i zasloužený aplaus. Porota je sice umístila až na 

druhé místo, ale pro nás, co jsme je doprovázeli 
na vystoupení, byly jedničky. Jen tak dále dětská 
Kalamajko, přejeme vám mnoho dalších úspěchů 
a radosti z tancování.  Eva Vyoralová

Senior Point v měsíci listopadu
Během měsíce listopadu se podařilo navýšit počty 
zájemců o služby Senior pointu, z čehož máme vel-
kou radost a těšíme se na každého z Vás.
 Velký zájem lidé projevují o bezplatné zdravotní 
monitorování, kdy studentky a studenti ze SZŠ 
a VOŠZ Havlíčkův Brod měří každý čtvrtek zájem-
cům krevní tlak, hladinu cukru v krvi a v případě 
zájmu i tělesný tuk.
Pod vedením výborné cvičitelky paní Kabelkové 
je hojně navštěvováno i zdravotní cvičení, které 
máme také každý čtvrtek v pronajaté tělocvičně 
AZ CENTRA od 9.00 hodin. Každý pátek se v kance-
láři Senior Pointu ve velkém počtu a s bezvadnou 
a tvořivou náladou scházejí aktivní seniorky, které 
si během dopoledne vytvoří různé výzdoby, dáreč-
ky apod.
Můžete se kdykoliv připojit – na tyto aktivity není 
nutné vyplňování žádné přihlášky. Záleží na Vás, 
kdy budete mít chuť se s námi sejít, popovídat 
a využívat našich služeb. Prostě jen přijďte.
Velký zájem je také o naše dva počítače, které 
můžete kdykoli využívat k vyhledávání, korespon-
denci...

Pokud ještě nemáte SENIOR PAS – je možné přijít 
a rádi Vás zde zaregistrujeme nebo s registrací po-
můžeme.
V případě, že se dostanete do nepříjemné životní 
situace, potřebujete poradit – i pro Vás jsou u nás 
dveře otevřeny. Rádi Vám pomůžeme zjistit kon-
takt na osobu popř. Vaši situaci vyřešíme ve spolu-
práci s Občanskou poradnou...
Během listopadu se konalo několik zajímavých 
a poutavých přednášek: Nejčastější spotřebitel-
ská rizika (Občanská poradna Havlíčkův Brod), Ze 
starých letopisů brodských (Státní okresní archiv 
Havlíčkův Brod) a Dopoledne s městskou policií 
(Městská policie Havlíčkův Brod).
Na prosinec plánujeme opět pravidelný zdravotní 
monitoring, zdravotní cvičení a rukodělné díničky.
Během celého měsíce se budeme tvorbou, náplní 
a náladou přibližovat vánočnímu času. 
V pátek 19. 12. od 9.00 hodin pro seniorskou veřej-
nost chystáme Vánoční posezení v Senior Pointu – 
vánoční koncert, dílničky, posezení ... 
Od pátku 21. 11. máme také svojí vitrínu (v uličce 
u bývalého Crystalu) – zde budou uveřejňovány 
pravidelné aktivity a chystané přednášky.
Najdete nás – Rubešovo náměstí 171, 580 01 Hav-
líčkův Brod (Az centrum), vchod z parku po čer-
vených schodech nebo přes rampu výtahem do 
přízemí budovy. Tel. 724 551 604
Těšíme se na Vás. Ilona Loužecká
 Koordinátorka Senior Pointu

Přejeme Všem pohodové svátky vánoční a v no-
vém roce pevné zdraví, štěstí, lásky a pohody.

Váš Senior Point
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Hotelovky z Vysočiny dobyly Paříž
Obchodní akademie a Hotelová škola Havlíčkův Brod ve spolupráci s hotelo-
vými školami z Velkého Meziříčí a Třebíče se podílela na úspěšné prezentaci 
Kraje Vysočina u příležitosti oslav říjnového státního svátku České republiky 
na velvyslanectví ČR v Paříži. Současně také zajišťovala přípravu a realizaci 
vernisáže výstavy obrazů pana Emanuela Ranného v Českém centru v Paří-
ži. Toto centrum se nachází asi 6 km od Eiffelovy věže a nabízí kromě vlast-
ních bohatých programových aktivit v oblasti kulturních, cestovních, obchod-
ních a vzdělávacích projektů služby jak pro subjekty z České republiky, tak pro 
zájemce v zahraničí, v neposlední řadě také pořádá kurzy češtiny.
Obchodní akademii a Hotelovou školu Havlíčkův Brod reprezentovali učitelé 
odborných gastronomických předmětů – Mgr. Hana Pertlová a Mgr. Miroslava 
Klimešová a 3 studenti – Martin Kunst ze 4. ročníku oboru Hotelnictví, Jakub 
Flégr z 1. ročníku nástavbového oboru Gastronomie a Jan Doležal ze 3. roční-
ku oboru Kuchař – číšník. Všichni bez rozdílu si vedli naprosto skvěle, odvedli 
pořádný kus práce a zasloužili se o vysoké hodnocení celé akce.
Školy si přípravu jednotlivých regionálních výrobků předem rozdělily. Tým 
z Havlíčkova Brodu připravoval bramborové knedlíky, které se podávaly s vý-
pečky a kyselým zelím, dva druhy bramborových salátů servírované se sma-
ženým řízkem a studenou kuchyni obohatil sýrovými roládami a obloženými 
mísami. Pro všechny návštěvníky byl nachystán pestrý výběr zákusků, de-
zertů a čajového pečiva. Našim cukrářům byl svěřen prestižní úkol – vyrobit 
upomínkové balíčky, které by charakterizovaly Kraj Vysočina. Nachystali proto 
850 kusů luxusního modelovaného moučníku ve tvaru brambory s květem. 
Zástupci Kraje Vysočina byli tímto výrobkem přímo nadšeni. 
I když příprava a vlastní zajištění celé akce bylo hodně náročné a vyčerpáva-
jící, spokojeni byli nakonec všichni. O tom, že obě akce byly skvěle zvládnu-
té, svědčilo více než tisíc spokojených hostů, kteří nešetřili hlasitou chválou. 
Odměnou všem účastníkům pak bylo poděkování paní velvyslankyně Marie 
Chatardové a radní Kraje Vysočina Marie Kružíkové přímo na místě, a také do-
datečný děkovný dopis hejtmana Kraje Vysočiny MUDr. Jiřího Běhounka, kte-
rý v něm kromě jiného uvádí: „Na paní velvyslankyni, její kolegy, zvané hosty 
a především na naše krajany žijící v Paříži udělala největší dojem sehranost, 
vstřícnost, profesionalita a přátelské vystupování celého kolektivu. Děkuji za 
aktivní přístup, vstřícnost, kreativitu a ochotu ke spolupráci, kterou Váš tým 
v souvislosti s přípravou a zajištěním akce projevil.“ 

Výsledek ankety k projektu regulace populace toulavých  
koček v Havlíčkově Brodě
Děkuji Vám všem, kteří jste byli tak laskaví a pomohli jste mi nashromáždit vy-
plněné dotazníky, za Vaši ochotu. Jsem Vám velice vděčná. Níže jsou uvedeny 
výsledky proběhlé ankety. Bohužel k mému zklamání se mi vystřihnutím z no-
vin vrátilo pouhých 5 vyplěných dotazníků z 10 000 výtisků Havlíčkobrodských 
listů rozdaných do domácností a jen 60 vyplněných tištěných dotazníků. Pře-
sto Vám všem děkuji za spolupráci, zejména paní ing. Gerthnerové z Odboru 
životního prostředí, která mi nejen umožnila průběh ankety, ale i zprostřed-
kovala průběh ankety a rozmístění vhazovacích boxů, ale i spolupráci s re-
dakcí Havlíčkobrodských listů, kterým tímto také mockrát děkuji. Stějně tak 
děkuji Domovu pro seniory, Krajské knihovně Vysočiny a panu Petru Královi 
z této knihovny za obrovskou a velice ochotnou pomoc.
 Adéla Šimková, studentka Veterinární a farmaceutické univerzity, 
 oboru Ochrana zvířat a welfare
Zdroj vyplněných dotazníků
Zářijová anketa v Listech 65 (+ 7 nevyplněných)
E-mailem 4
Dotazováním na Havlíčkově náměstí 31
Vlastnictví kočky Počet domácností
Mají kočku 49 z dotazovaných
Nemají kočku 51 z dotazovaných
Očkování a odčervení
pravidelně odčervují i očkují 32
občas odčervují i očkují 2
občas odčervují, neočkují 1
neodčervují ani neočkují, ale kočku nepouštějí ven 6
neodčervují ani neočkují,ale kočku/y pouští volně 5
nevyplněno 3
Počet domácností, které odložili koťata na ulici 2 (neodložili: 82, neuvedeno: 16)
Kočky pouštěné volně  
V a kas a očk 21
V a kas a neočk 3 (z toho 2 občas odč)
V a nek a očk 7 ( u 1 - kdyby ♀, tak by kas)
V a nek a neočk 3
V a nek a nevyplněno 2 (1 z toho prý bez kontaktu s toul.k.)

použité zkratky
v = majitelé pouští kočky ven • kas = kočky jsou kastrované • nek = kočky ne-
jsou kastrované • očk = kočka je očkovaná • neočk = kočky nejsou očkované
toul.k. = toulavé kočky • ♀ = samičí pohlaví

Odpovědi ohledně toulavých koček

Vadí Vám toulavé kočky? Vadí Vám přikrmování? Přikrmujete toulavé kočky?
ano: 47 ano: 19 ano, pravidelně: 4
ne: 50 ne: 78 ano, nahodile: 17

nevadí, pokud je zdravá, jinak vadí: 2 nevím: 3 ne: 79
nevyplněno: 1
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Málokdo ví, že historické kočáry, které si zahrály v hollywoodských 
trhácích jako Piráti z Karibiku nebo Van Helsing, pochází z Havlíčkova 
Brodu. Tradičními postupy je vyrábí místní rodák Ivo Exnar, který jejich 
kouzlu propadl už v mládí, když se věnoval jezdectví. Po revoluci si ote-
vřel zakázkovou dílnu, ze které vzešly už stovky unikátních výrobků. 

Domluvit si schůzku s Ivo Exnarem není jen tak. Nejenže nepoužívá 
počítač, ale nezvedá ani telefony. Komunikaci s vnějším světem za něj 
vyřizuje syn Jan, který s ním pracuje. Když se potom člověk do Exnaro-
vy dílny na okraji Havlíčkova Brodu dostane, snadno propadne dojmu, 
že se ocitl o pár století zpátky. Ve dvou menších halách pracuje pětice 
mužů, kterým pod rukama vznikají kočáry, trakaře, drožky, sáně nebo 
koňské postroje. Na dvoře stojí elegantní tmavomodrý lesklý kočár, 
který v dílně Ivo Exnara vznikl pro nadcházející mistrovství světa ve 
čtyřspřeží. Vedle zatím čeká pravý opak, starý oprýskaný kočár, který si 
u havlíčkobrodského mistra nechává opravit slatiňanský hřebčín. 

Svůj první kočár vyrobil Ivo Exnar ve svých šestnácti letech, když se 
chtěl coby nadšený jezdec zúčastnit humpoleckého závodu Stříbrná 
podkova. V něm musí jezdci na rozdíl od známější Zlaté podkovy před-
vést jízdu s koněm v zápřahu. „Tehdy jsme kočáry vyráběli úpravou 
a přestavováním starých bryček. Nebylo to nic převratného,“ vysvět-
luje skromně devětapadesátiletý Ivo Exnar. V Brodě a jeho okolí strávil 
téměř celý život. Vystudoval tu střední zemědělskou školu, poté získal 
titul zemědělského inženýra v Brně. Po vysoké škole se na Vysočinu 
vrátil a nastoupil na farmu na Vysoké u Havlíčkova Brodu. Deset let 
strávil také jako krmič býků na místním školním statku. „Měl jsem dost 
volného času, takže jsem se mohl věnovat svému koníčku a zdokona-
lovat se ve výrobě kočárů,“ vzpomíná na osmdesátá léta, kdy začal 
jako samouk stavět kočáry nové. Přiznává, že musí ovládat řadu ře-
meslnických dovedností z oblasti kovářství, kolářství, práce se dřevem 
nebo čalounictví, přičemž žádnou z nich se nevyučil.

Po sametové revoluci se z koníčku stalo povolání. Jan Exnar si otevřel 
profesionální dílnu a začal přijímat zakázky. Postupně přibíral další lidi, 
ve vrcholné fázi firma dávala práci pětadvaceti zaměstnancům. Při ří-
zení takto velké firmy ho ale obtěžovala nadměrná byrokracie, proto 
stavy snížil a dnes pro něj pracuje pět lidí. 

Jeho dílna je čistě zakázková, obvykle tu tedy pracují na dvou až třech 
vozech. Mezi jeho zákazníky patří jak jezdci, tak lidé, kteří kočár zdědili 
a chtějí ho uchovat pro další generace. Kočáry z jeho dílny jezdí kromě 
Česka také v Německu, Švédsku, Švýcarsku, Rusku nebo ve Spojených 
státech. Dříve prodal až sedmdesát procent produkce do zahraničí, 
v posledních pěti letech se však poměr obrátil a většina výrobků zů-
stává v tuzemsku.

Kočár od Ivo Exnara si už několikrát objednali i filmoví producenti, 
takže si vozy z Havlíčkova Brodu zahrály například v Pirátech z Kari-
biku, Van Helsing nebo Bathory. Vznikly tu dokonce i sáně pro Santu 
Clause.

„Kočáry má obvykle u filmu na starosti architekt, který má sice před-
stavu o podobě vozu, ale nezná technické parametry. Společně tedy 
hledáme řešení, aby byl kočár nejen působivý na pohled, ale také 
schopný provozu,“ popisuje práci s filmovými štáby. A dodává, že je 
schopný vyhovět téměř jakémukoliv technologickému požadavku. 
„Obvykle děláme například zesílené kostry kočáru, protože kaskadé-
ři třeba skáčou po střeše vozu. Jednou jsme řešili opačný problém, 
protože kočár ve filmu shazovali a rozbíjeli, takže musel být křehčí,“ 
vysvětluje.

Ivo Exnar se věnuje jak výrobě nových kočárů, tak renovuje ty historic-
ké. Zajímá mě, jaké jsou mezi nimi technické rozdíly. „Klasické kočáry 
se dělaly ze dřeva, které se zpevňovalo železem. Dnes se to dělá obrá-
ceně. Kostra se vytvoří z profilovaného železa a následně se potahuje 
dřevem. Zajímavé je také to, že nové kočáry jsou větší, protože dnešní 
lidé jsou vyšší. Do historických kočárů se nevejdou,“ říká Exnar. Pokud 
chtějí lidé vyjet na silnici, musí kočár odpovídat příslušné vyhlášce. 
„Musí mít pogumovaná kola, bezpečnostní brzdy nebo odrazky,“ po-
pisuje Exnar. Co se týče materiálů, používá nejraději ty české. Jen látky 
a kůže nakupuje nejčastěji v Itálii, protože tuzemské firmy na jejich 
výrobu zanikly.

V poslední době ho od práce rozptylovala jiná činnost, která ale s jeho 
umem souvisí. Pomáhal totiž připravovat výstavu kočárů v Jízdárně 
Pražského hradu. „Svážely se kočáry z různých míst, dohromady jich 
je na výstavě přes dvacet. Díky tomu, že máme s kočáry zkušenosti, 
pomáhali jsme s převozem, který byl leckdy dost náročný. Často byly 
totiž nainstalovány k místnosti, kde jsou dveře užší než kočáry, takže 
jsme je museli rozebírat a v Praze zase sestavovat,“ popisuje Exnar. Na 
výstavě bude k vidění i několik historických kočárů, které rekonstruo-
val. Mezi nimi například kočár, kterým jezdil poslední český korunova-
ný král Ferdinand V. Dobrotivý.
 Aneta Štefánková

Ivo Exnar
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Křížovka

Zelená linka  
Technických služeb

Telefon 800 183 549
Na této lince můžete 

bezplatně hlásit závady  
týkající se údržby města 

(osvětlení, údržba 
komunikací a chodníků, 

veřejné zeleně)  
i veškeré připomínky  
k práci Technických 

služeb  
(svoz odpadů apod.). 

INFORMACE  
pro občany, podnikatele, 

turisty najdete na  
www.muhb.cz.

Radniční okénko  
na kabelovce

Premiéra: každou středu  
ve 20.00 h.  

Reprízy: denně  
v 8.00, 10.00, 12.00, 
14.00, 16.00, 18.00,  

20.00 a 22.00 h.
K dispozici na DVD 
v Krajské knihovně 

Vysočiny, www.muhb.cz 
a www.hbin.cz

Havlíčkobrodské listy 
jsou k dispozici na  

www.muhb.cz,  
Městském informačním 

centru a recepci  
Městského úřadu  

V Rámech.

 

 

 

Křížovka ke konci tohoto roku.

TAJENKA ZAČÍNÁ SLOVY: PŘEJEME NAŠIM ČTENÁŘŮM PĚKNOU ... (dokončení je uvedeno v tajence)

pomůcka: AAK, ANAS, ANOL, EA, OPOR, SALZ, SÉR

Tajenka začíná slovy: Přejeme našim čtenářům pěknou... (dokončení je uvedeno v tajence)

Správné znění tajenky z čísla 11/2014 – Nedělejte to, o čem máte pochybnosti.
Správnou odpověď ze 78 došlých vylosoval starosta města Jan Tecl
Výhercem je Ctibor Provazník, Čáslav
Znění tajenky posílejte na e-mail hblisty@muhb.cz, nebo odevzdejte do 22. dne v měsíci do boxu Havlíčkobrodské 
listy na podatelně MěÚ, Havlíčkovo nám. 57, 580 61 Havlíčkův Brod. Pro vylosovaného výherce je připravena volná 
vstupenka do Solné jeskyně k vyzvednutí na Městském informačním centru, Havlíčkovo nám. 57 v pracovních 
dnech v 9–17 hodin. Cenu věnovala Solná jeskyně HB, Beckovského 2045, Havl. Brod, www.solnajeskyne-hb.cz.

Czech POINT
na Městském úřadě 
v Havlíčkově Brodě
V Rámech 1855,  
přízemí, recepce 

Po a St 8.00–17.00 h. 
Út a Čt 8.00–15.00 h. 

Pá 8.00–14.00 h.
Pražská 2954, 1. patro, 

ohlašovna evidence 
obyvatel 

Po a St 8.00–17.00 h. 
Út a Čt 9.00–15.00 h. 

Pá 9.00–14.00 h.
Více informací na  

www.muhb.cz

Sňatky konané v měsíci listopad 2014 v Havlíčkově 
Brodě a v matričním obvodu města Havlíčkova Brodu  
(snoubenci, kteří dali souhlas se zveřejněním)
22.11.2014 – obřadní místnost
Milan Šmíd, Dobřany – Ivana Gašparová, Havl. Brod
Ladislav Nestarec, Humpolec – Martina Slavíková, Havl. Brod
Svatopluk Čamra, Havl. Brod – Lenka Michálková, Havl. Brod
Renatus Opitz, Puklice – Monika Macanová, Úsobí

Brodská miminka narozená od 22. 10. do 19. 11. 2014
23.10. Rezek Šimon  • 25.10. Ladna Jakub • 27.10. Púčala Viktor • 
31.10. Čutka Denis • 31.10. Čutková Patricie • 1.11.  Chochólová 
Anna • 1.11. Sukup Vítek • 2.11. Adam Petr  • 3.11. Maršíková 
Šárka • 3.11. Melenová Lily • 4.11. Lacinová Adéla Inna • 4.11.  
Rys Samuel • 7.11. Milichovský Josef • 8.11. Gadžorová Vanesa 
Elizabet • 9.11. Ďásek Michael • 10.11. Vodičková Kristýna • 
11.11. Dřínek Jiří • 12.11. Hladík Matěj • 13.11. Mifek Viktor 
• 15.11. Stojan Patrik • 17.11. Sýkorová Kateřina • 18.11. Bína 
Alexander František • 18.11. Vejsada Viktor

Nemocnice se snaží zpestřit pacientům advent
Oddělení dlouhodobě nemocných Nemocnice Havlíčkův Brod, 
připravila pro své pacienty zpestření vánočních svátků, které 
musí trávit v nemocničním prostředí. 
„Již se stalo tradicí, že na Oddělení dlouhodobě nemocných 
(ODN)  pořádáme v období adventu tzv. „vánoční dílničku“ pro 
naše pacienty. Vyrábíme vánoční přáníčka, dekorace a vánoční 
výzdobu našeho oddělení,“ říká Petra Černo, tisková mluvčí ne-
mocnice. Pacientům při výrobě vánočních dekorací pomáhají 
dobrovolníci z Oblastní charity Havlíčkův Brod. Ke zpříjemnění 
vánoční atmosféry určitě patří i hudba. Proto nemocnice chystá 
na 21. 12. 2014 od 14.30 hodin vánoční koncert havlíčkobrod-
ské skupiny WorWani. Koncert se uskuteční na ODN stanici B. 
„Srdečně zveme i rodinné příslušníky a přátele našich pacientů. 
Pokud máte čas, přijďte našim seniorům zpestřit předvánoční 
čas i Vy. Budeme se těšit“, dodává Petra Černo.

Inzerujte v Havlíčkobrodských listech

Havlíčkobrodské listy  
měsíčník radnice ZDARMA do každé rodiny  

Počet výtisků: 10 000 
Pokrytí: město Havlíčkův Brod 

Provedení: barevné 
Distributor: Česká pošta a.s.

Zaváděcí ceny 
1 stránka  200 x 266 mm  7 000 Kč 
1/2 stránky 200 x 131,5 mm  3 500 Kč 
1/4 stránky 98,5 x 131,5 mm  1 550 Kč 
1/8 stránky 98,5 x 64,25 mm   700 Kč 
zvýraznění 47,75 mm x dle potřeby  50 Kč 
řádková inzerce znak  1,50 Kč

Formát inzerátů: PDF (text převedený do křivek), JPG, TIF 
Tiskové rozlišení: 300 dpi 
Barvy: CMYK 
Bez spadávek a ořezových značek

Podmínkou je zaplacení v hotovosti na Městském infor-
mačním centru v Havlíčkově Brodě v pracovních dnech od 
9 do 17 hodin. Znění inzerátu přineste s sebou na nosiči 
(CD, flash disc), nebo jej zde v případě řádkové inzerce mů-
žete nadiktovat. Musí být součástí objednávky, kterou na 

MIC vyplníte.

Uzávěrka materiálů  
(příjmu inzerce na následující měsíc): do 20. v měsíci

Kontakt a podrobné informace  
Městské informační centrum Havlíčkův Brod,  

tel. 569 497 353 a 357 nebo 606 687 071 
e-mail: hblisty@muhb.cz, spatkova@muhb.cz
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Služby a nabídky

Sociální služby 
telefon: 569 433 757, e-mail: ssmhb@ssmhb.cz 
www.soshb.cz 
Domov pro seniory, Reynkova 3643 
10.12. Vánoční koncert – sbor Oříšek od 10.00 h. v jídelně 
15.12. Na vlnách dopoledního čaje – Vyprávění o Adventu od 
13.30 h. v jídelně 
17.12. Hudební vystoupení s harmonikami od 10.00 h. 
22.12. Zpívání s Andreou Moravcovou od 14.30 h. v jídelně 
31.12. Silvestrovský koncert s paní Podhorskou od 9.30 h. 
DPS, Na Výšině 3241 
10.12. Besídka MŠ Zahradnického od 9.00 h. v jídelně 
15.12. Předvánoční posezení od 13.00 h. v jídelně 
18.12. Výlet do České Bělé od 16.00 h. 
19.12. Koncert paní Koubkové s dětmi od 13.00 h. v jídelně 
Centrum pro seniory, Reynkova 3879 
11.12. Zdobení vánočního stromečku od 9.30 h. 
18.12. Pečeme vánoční cukroví od 9.30 h. 
31.12. Slavíme konec roku od 9.30 h.

Bohoslužby 
Římskokatolická farnost – Děkanství 
Rubešovo náměstí 173, tel. 569 427 707, P. Hroznata Ada-
mec, OPraem, vikář, e-mail: farnosthb@seznam.cz 
Kostel Nanebevzetí Panny Marie 7.30, 9.00, 18.00. Po, Čt, 
Pá, So v 18.00 (první sobotu v měsíci také v 8.00), St  8.00, 
Út 18.00 (v zimě od listopadu do 22.4), v kostele sv. Vojtěcha 
v 18.00 ( od 23.4. do dušiček), Domov pro seniory, Reynkova 
ul. ve Čt v 16.00, DD U Panských v sobotu v 9.00, v kapli v ne-
mocnici první neděli v měsíci v 17.00, v psychiatrické léčebně 
ve čtvrtek 14.00 h. 
Církev adventistů sedmého dne 
Aleš Kocián, U Pekárny 1045, tel. 739 345 651, email: 
alkocian@centrum.cz. Bohoslužby: Chotěbořská 2513/1, So 
9.30 h. (s programem pro děti), Studium Bible: dle dohody s 
kazatelem 
Českobratrská církev evangelická 
Chotěbořská 2513/1, tel. 569 436 235, David Šorm, tel. 739 
244 611, e-mail: horni-krupa@evangnet.cz, http://horni-kru-
pa. evangnet.cz. Bohoslužby: Ne 8.45 h. (vždy program pro 
děti). Kavárnička a biblická hodina: St 16 h. Dorost: St 17.45 
h. (dle dohody) Biblický kroužek pro děti: Čt 15.30 h. Mládež: 
Pá 20 h. (dle dohody) 
Pravoslavná církev 
Pravidelné obřady každou první sobotu v měsíci vždy od 9 h. v 
kapli Svatého Kříže u ulice U Stadionu 
Starokatolická církev 
farář Václav Pavlosek. Bohoslužby každou Ne od 9.30 h. 
nemocniční kaple Povýšení sv. Kříže v areálu Nemocnice HB 
Církev Bratrská 
Strážná 1364, tel. 569 429 833, Vladimír Horský, e-mail: 
vladimir.horsky@cb.cz, www.cb.cz/havlickuv.brod  
Přihlašování telefonicky nebo emailem na uvedené kontakty 
Pravidelný program: úterý 17.30 h. Anglická konverzace 
(začátečníci), 19.00 h. Anglická konverzace (pokročilí) • středa 
18.00 h. Biblická hodina • pátek 16.30 h. klub Mravenci (dva 
dětské oddíly: mladší 7–11 let, starší 11–15 let) • sobota 

18.00 h. klub Mládeže (15–25 let) • neděle 9.00 h. modlitební 
chvíle před bohoslužbou, 9.30 h. pravidelná bohoslužba. 
Sbor Křesťanské společenství 
Okrouhlická 1775, tel. 569 421 029, 776 592 319, e-mail: karl-
dol@seznam.cz, http://havlickuvbrod.kaes.cz. Pastor Karel 
Doležal. Bohoslužby: KD Ostrov, vchod F – z boku u kina, Ne 9 
h. Skupinky: každý týden – místo dle domluvy, Dorost: So 15 
h. 1x za 14 dní, info Katka Straková, tel. 777 642 044. 
Církev československá husitská 
B. Kobzinové 2088, tel. 569 427 429, 728 120 303. Hodiny 
pro veřejnost: Út a Čt 14.30–17 h. St 9–12 h. Bohoslužby: 
Husův sbor Ne 9 h., Penzion Út 14.30 h. V zimě se o nedělích 
scházíme k bohoslužbám na faře.  
Kolumbárium je otevřené St, Pá, So, Ne od 8.00 do 17.00 
hodin. Do schránek v kolumbáriu mohou ukládat urny s po-
pelem svých zemřelých ti, kdo mají zájem o pronájem, nikoliv 
pouze věřící Církve československé husitské

Fokus Vysočina 
Štáflova 2003, H. Brod, tel. 775 151 497, e-mail: eva.teclova@
fokusvysocina.cz, www.fokusvysocina.cz 
Jste osobou se zdravotním znevýhodněním a potřebujete 
podporu při nalezení a udržení vhodné práce? Můžeme Vám 
pomoci: Tým podpory v zaměstnávání, Štáflova 2003, HB (2. 
patro), tel. 774 151 497, 724 858 401, email: agenturahb@
fokusvysocina.cz

Informační a poradenské centrum Vysočina 
 ČSŽ,  Horní 197, Havl. Brod, tel. 569 428 879, email: inpc.
hb@csz.cz, Po, St 9–12 a 12.30–16 h. Út, Čt 9–12 h. pro neza-
městnané a nezaměstnáním ohrožené ženy a muže

Úterní vycházky (rychlost 3 km/h.) 
9.12. – K románskému kostelíku sv. Jakuba. Odjezd vlakem 
v 8.56 h. do Církvic. Trasa 8 km. Pozor na změny v jízdních 
řádech 14.12. 
16.12. – Za betlémy do České Bělé. Odjezd autobusem v 
10.50 h., Ostrov 10.55 h., Žižkov 10.57 h. do České Bělé. Trasa 
6 km.

Vycházky s KČT 
10.12. – Mikulášská vycházka. Odchod v 10.00 h. od restau-
race Vysočina na Žižkově do Pohledských Dvořáků.  
13.12. – Na Duškův kopec. Odjezd vlakem v 7.50 h. do Pohle-
du. Trasa 10 km. Pozor na změny v jízdních řádech 14.12.14 
17.12. – Po Hampejzu. Odjezd vlakem v 10.16 h. do Ždírce n. 
D. Trasa 10 km. 
20.12. – Staročeské Vánoce na Michalově statku. Odjezd 
vlakem v 8.56 h. do Pohledi. Trasa 8 km. 
26.12. – 39. Jeníkovský vánoční pochod třemi kraji. Start v 
7.00–7.15 h. na zastávce ČD Golčův Jeníkov–město. Trasa 33 
km. Kontakt: Jaroslav Holý, Ráj 550, 582 82 Golčův Jeníkov. 
30.12. – Silvestr v Perknově. Odchod v 10.30 h. od restaurace 
Hubert na Masarykově ul. do Perknova. Přihlášky na občerst-
vení přijímá do 26.12.14 Míla Špačková. Trasa 6 km. 
1.1. – 32. Novoroční sestup do údolí Doubravy. Odjezd 
vlakem v 10.16 h. do Bílku. Uskuteční se sbírka „Novoroční 
čtyřlístek“. Trasa 10 km.

Vycházky za úsměvem 
Pravidelné vycházkové okruhy z H. Brodu. Odchod každé 
úterý v 16 h. od Úřadu práce. Návrat vždy zpět do HB.
Relaxační vycházky 
každý čtvrtek (mimo červenec a srpen). Odchod ve 13 h. (po 
příjezdu autobusu MHD) od zastávky MHD Stavební škola. 
Návrat zpět do HB.
Smíšený pěvecký sbor Jasoň 
Rubešovo nám. 171, 2. patro, www.jasonhb.cz 
Zkoušíme každou neděli od 17 hodin.
Klub Parkinson Havlíčkův Brod 
Program a cvičení každé úterý od 9.00 h. v tělocvičně Prům. 
školy stavební. E-mail: Ludmila.mudr@centrum.cz, tel. 
604 416 635
Občanská poradna 
B. Němcové 188, 580 01 Havl. Brod, tel. 569 425 630, mobil 
777 736 048, e-mail: poradna@charitahb.cz
Centrum pro zdravotně postižené Kraje Vysočina, 
o.p.s. – pracoviště Havlíčkův Brod 
Dobrovského 2915, tel. 569 427 614, e-mail: czphbrod@
volny.cz, www.zdravotnepostizeni-vysocina.cz
Soukromá základní umělecká škola Nuselská 
Nuselská 3240, www.szushb.cz, tel. 569 426 783, 
777 164 347, e-mail: szus.hb@tiscali.cz
Aerobik s posilováním 
Po, Čt 18–19 h. nová tělocvična ZŠ V Sadech
Středisko rané péče Havl. Brod 
pomoc rodinám dětí ohrožených ve zdravém vývoji nebo se 
zdravotním postižením. Horní 3188, vedoucí PhDr. Irena Sa-
laquardová, tel. 777 741 449, email: ranapece@charitahb.cz
Pohybové studio RE-WELL Kokořín 
Kokořínská 2487, tel. 728 096 997, www.re-well.cz, e-mail: 
rewellkokorin@seznam.cz, vera.melich@seznam.cz
Zumba s Janou 
Jana Korejtková, tel. 603 500 135, e-mail: korejtkova@
seznam.cz, http://70348.zumba.com
Sport pro všechny Výšina
Cvičení v tělocvičnách základních škol, tel. 604 593 216, 
e-mail:verakosova@tiscali.cz
Cvičení jógy 
Nová tělocvična V Sadech, každé úterý 19–20 h. Vidnerová 
(tel.  721 713 677, Pavlíková tel. 606 085 211
Moudrost pochopení – Dita Doleželová 
Na Spravedlnosti 3210, HB, e-mail: dolezelovadita@seznam.
cz, tel. 774 991 204, www.moudrostpochopeni.cz
Relaxační centrum Zvukové lázně, o.s. 
Nádražní 397, Havlíčkův Brod, tel. 603 824 756, www.
zvukovelazne.cz . 
Inzerce 
• Soused opravář –poradí si se vším. Volejte 602 419 159
• Výživové poradenství, zdravý životní styl, zelená lékárna
Horní 3188,  Havl. Brod, tel. 739 389 337, email: poradna@
calendulabios.cz, www.calendulabios.cz

AZ Centrum SVČ Havlíčkův Brod Rubešovo nám. 
připravuje:

• 4.12. Přebor škol v šachu od 8.30 h. v kategoriích mladší 
žáci, starší žáci a studenti středních škol ve všech prosto-
rách AZ Centra
• 19.12. Vánoční koncert dětí ze zájmových kroužků kyta-
ra a flétna od 17.00 h. v sále Staré radnice v Havl. Brodě 

Dovolená u moře s AZ Centrem Havlíčkův Brod, SVČ, 
Rubešovo n. 171 – léto 2015

Cestovní agentura AZ Centra Havlíčkův Brod, SVČ nabízí pro 
širokou veřejnost tyto pobyty u moře na léto 2015:
• Francouzská riviéra – Antibes – s CK Doltour již po třetí!!! 
v termínu 3.–12.7.2015 s kolem i bez něj – nejen pasivní 
dovolená. Ubytování v mobilhomech 2+2, lednice, kuchyň-
ka, WC a sprchový kout
• Černá hora – Bar – penzion Bogumila – s CK KO-Tour
V termínu 14.–23.8.2015 /autobus, ubytování, černo-
horská polopenze/ slevy na děti. Možnost řady výletů. 
Ubytování 2–3lůžkové pokoje s balkonem a možností 
přistýlky, lednice, centrální klimatizace, WiFi, malý bazén 
pro děti na terase.
Podrobné informace na www.azcentrumhb.cz
Telefon: p. Cempírková – 604 323 699, 605 206 022

Nabídka útulku Mírovka 
telefon 569 438 188, Út–Pá 8–9 h.  

domluvit telefonicky termín návštěvy.  
Aktuální nabídka pejsků na www.muhb.cz, Útulek pro psy.  

Emma – štěně – cca 3měsíce stará

Odběr koťat a koček  
v jediném depozitu koček v Kraji Vysočina
Kontakt: Depozitum Na Vysočině, Polná-Skrýšov 12,  

tel. 607 418 196, e-mail: kocicky@navysocine.cz.  
Bližší informace na www.navysocine.cz

Důležitá telefonní čísla
Hasiči 150 • Zdravotnická záchranná služba 155 • Policie 
158 • Městská policie 156 • tísňové volání SOS 112 • 
Technické služby, operativní hlášení závad 800 183 549 • 
MHD 569 427 146 • BUS terminál 563 432 362 • Poruchy 
El. proud 840 840 840 • plyn 1239 • voda 569 430 211
Lékařská pohotovostní služba 
Nemocnice Havlíčkův Brod 
Dospělí, budova Záchranné služby  569 472 117
Děti a dorost, hlavní budova nemocnice,  569 472 189
1. nadzemní podlaží 
Pracovní den  pro děti a dospělé 17–20 h. 
So, Ne a svátek pro děti 8–20 h. 
So, Ne a svátek  pro dospělé 9–20 h. 
Služby stomatologů 
Pohotovostní služby slouží lékaři o sobotách a nedělích  
v době od 9 do 12 h. Aktuální informace o pohotovost-
ních službách žádejte na recepci Nemocnice Havlíčkův 
Brod, tel. 569 472 111 nebo je naleznete na www.onhb.cz 
Veterinární kliniky 
MVDr. Vlček – 569 428 857, 603 349 285 
MVDr. Štursa – 569 428 868, poh. 604 569 831  
MVDr. Potocký – 731 533 348 i pohotovost 
MVDr. Šťastný, MVDr. Plodíková – 724 704 470 
Nová adresa: Žižkova 494, Havl. Brod
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Vernisáž autorské výstavy Fotostřediska Havlíčkův 
Brod 
11. 12. 2014 od 17.00 hodin v prostorách Nové radnice
Koncert – Martina Trchová Quartet 
12.12. – od 20.00 h. Skaut klub, Horní ul. 
hraje quartet ve složení Martina Trchová, Patrik Henel, 
Radomír Polívka a Petra Chlouba, pořádá Martina Trchová, 
www.trchova.cz
Vánoční trhy na Havlíčkově náměstí 
13. – 23.12. – denně od 8.00 do 17.00 h. pořádá p. Velín, 
e-mail synmarie@seznam.cz, tel. 603 934 339
Věda, víra, Darwinova teorie a stvoření podle knihy 
Genesis 
14.12. – od 15 h. Klub OKO Smetanovo náměstí 
Marek Orko Vácha – katolický kněz, přírodovědec, pedagog, 
spisovatel
Vánoční koncert pěveckého sboru Oříšek 
15.12. klášterní kostel sv. Rodiny 
koledy v podání pěveckého sboru ZŠ V Sadech
Vánoční koncert 
19.12. – od 18.00 h. Klášterní kostel sv. Rodiny 
účinkují. Lucie Kordová–Mlynářová – soprán, Petra Hostinský 
– varhany, Libor Mlynář – hoboj. Přijďte si k šálku teplého čaje 
poslechnout nejznámější melodie A. Dvořáka, F. Schuberta, 
A. J. Masseneta – zapojte se svým zpěvem do koled, s sebou 
zvonečky. Pořádá p. Mlynářová
Malý vánoční koncert 
19.12. – od 15.00 h. Havlíčkovo náměstí 
koledy a vánoční písně v podání pěveckého sboru ZUŠ 
J.V.Stamice pod vedením Ondřeje Štefáčka za klavírního 
doprovodu Hany Loubkové, sólistky. Lucie Bártová a Michaela 
Štefáčková
Adventní dopoledne 
20.12. – od 10.00 h. Havlíčkovo náměstí 
10.00 h. – Adventní písně a koledy v podání pěveckého sboru 
ZUŠ V Sadech OŘÍŠEK 
10.30 h. – Vystoupení folklórního souboru Kalamajka 
11.00 h. – Adventní písně a koledy v podání smíšeného 
pěveckého sboru JASOŇ 
Po celou dobu konání akce – betlém s živými zvířátky. Pořádá 
město Havlíčkův Brod, www.muhb.cz
Koledy z balkónu Nové radnice 
24.12. – od 15.00 h. Havlíčkovo náměstí 
koledy v podání dechového sextetu pod vedením p. Kletečky. 
Pořádá město Havlíčkův Brod, www.muhb.cz
Půlnoční mše svatá 
24.12. – Klášterní kostel sv. Rodiny ve 24.00 h. 
Farář Václav Pavlosek
Tradiční vánoční koncert SPS Jasoň 
25.12. – od 16.00 h. klášterní kostel sv. Rodiny 
pořádá SPS Jasoň, www.jasonhb.cz
Krajská knihovna Vysočiny 
e-mail: knihovna@kkvysociny.cz, www.kkvysociny.cz, tel. 569 
400 499, fax: 569 400 490 
• Štědrý den (prosincový testík pro děti, 1.–31.12. Dětské 
oddělení KKV)  
• Vyprávění o Adventu (15.12. 9.30–10.30 h., Sociální služby 
města HB – Domov pro seniory, Reynkova 3643) 
• MUDr. Tomáš Lebenhart: Co vlastně uzdravuje a jak se k 
tomu dostat?! (17.12. 17.00 h., Divadelní sál AZ Centra, Rube-
šovo nám. 171, HB) 
• Pojďme spolu do Betléma (vánoční loutkové představení, 
17. a 19.12. 9.00 a 11.00 h., Dětské oddělení)  
• MICHAL HROMEK CONSORT – Adventní koncert (20.12. 
19.30 h., sál Staré radnice)  
• Duhové hrátky (zábavná odpoledne pro děti, listopad 2014 
od 13.30 do 15.30 h., Dětské oddělení KKV) 
• Lovci perel (3. ročník celoroční hry pro děti, 1.6.2014–
31.5.2015, Dětské oddělení KKV) 
Služba uživatelům zvukových knih – čtenáři, kteří mají bydliš-
tě v HB, si mohou na tel. 569 400 485 (H. Lacinová) domluvit 
dodávku zvukových knih na konkrétní datum a hodinu.
Galerie výtvarného umění 
Havlíčkovo nám. 18, tel. 569 427 035, e-mail: galerie@galerie-
hb.cz, www.galeriehb.cz 
12.12.2014 – únor 2015 – Secesní plakát – výstava unikátních 
secesních plakátů ze soukromé sbírky Zdeňka Harapese
Muzeum Vysočiny Havlíčkův Brod – Havlíčkův dům 
tel. 569 429 151, www.muzeumhb.cz, e-mail: muzeum@
muzeumhb.cz 
26.9.2014 – 6.1.2015 – 140 let muzejnictví v Havl. Brodě 
Muzejní a historická poradna – po dobu trvání výstavy 

(26.9.2014 – 5.1.2015) Máte zajímavý předmět, nevíte, k 
čemu sloužil? Starožitnost? Fotografii? Písemnost? Chcete 
poradit s oceněním? Chcete poradit s ošetřováním Vaší 
starožitnosti? Přijďte k nám, poradíme Vám :-) Komentované 
prohlídky výstavy a přednášky – po dobu trvání výstavy  
12.12. – Vánoční dílna v muzeu – pečení a zdobení perníčků 
od 9.00 do 17.00 h.
Štáflova chalupa 
Kobzinové 2015, tel. 569 433 857, 604 130 962, www.antik-
hb.cz, e-mail: antikhb@seznam.cz. Otevřeno Po, Út 10–17 h., 
St, Čt, Pá 12–17 h., So 9–12 h.
Základní umělecká škola J. V. Stamice 
Smetanovo nám. 31, tel. 569 422 408, 569 434 544, zushb@
zushb.cz, www.zushb.cz  
9.12.– 1. adventní koncert hudeb. oboru – sál ZUŠ 17.00 h. 
17.12.– 1. adventní koncert hudeb. oboru – sál ZUŠ 17.00 h.

Kulturní dům Ostrov 
Na Ostrově 28/3, 580 01 Havl. Brod, tel. 565 434 044, 777 
270 423 – předprodej vstupenek, e-mail: info@kdostrov.cz, 
www.kdostrov.cz 
Velký sál 
12.12. – Ples Gymnázia Chotěboř 
Program kina Ostrov  
Kulturní dům Ostrov spol.s r.o., KINO a DIVADLO, tel. 569 421 
088, předprodej vstupenek – tel. 603 389 327, kino: 569 426 
666 (1 hod. před začátkem promítání), www.ostrovhb.cz, 
e-mail: kdostrov@sendme.cz, kinoostrov@seznam.cz 
Digitální obraz ve formátu 2D a 3D 
11.12. od 19.00 h. – HOBIT: BITVA PĚTI ARMÁD (3D) 
12.12. od 19.00 h. – HOBIT: BITVA PĚTI ARMÁD (2D) 
13.12. od 16.00 h. – HOBIT: BITVA PĚTI ARMÁD (3D) 
13.12. od 20.00 h. – HOBIT: BITVA PĚTI ARMÁD (2D) 
14.12. od 17.30 h. – MAGICKÉ STŘÍBRO: Hledání kouzelného 
rohu 
19.12. od 19.00 h. – HOBIT: BITVA PĚTI ARMÁD (3D) 
20.12. od 14.45 h. – ČESKÁ MŠE VÁNOČNÍ 
20.12. od 20.00 h. – POHÁDKÁŘ 
21.12. od 15.30 h. – SNĚHOVÁ KRÁLOVNA (3D) 
28.12. od 15.30 h. – SNĚHOVÁ KRÁLOVNA  
29.12. od 15.30 h. – VČELKA MÁJA  
30.12. od 15.30 h. – TŘI BRATŘI 
U filmu 3D je nutné zakoupit brýle na pokladně kina.
Klub OKO 
Smetanovo nám. 30, Jakub Baloun, e-mail: jakub.baloun@
kluboko.cz, tel. 569 628 341, 607 052 136, předprodej: Etno 
shop Tulipán, Horní ul. Havl. Brod  
13.12. – ZRNÍ – od 21.00 h. – koncert 
20.12. – KEJVAVÝ KONĚ, THE HÁRO – od 21.00 h. – koncert 
26.12. – NAŠROT – od 21.00 h. – koncert unplugged 
31.12. – SILVESTR V OKU – od 19.00 h.  

Filmové Oko  
začátek představení vždy ve 20.00 h., info a www.kluboko.cz 
10.12. – Rozkoš – režie Jitka Rudolfová 
17.12. – Půlnoc v Paříži – režie Woody Allen
Sportovní areál Kotlina 
tel. 569 424 646, www.kotlina.cz – plavecký bazén, sauna, 
parní lázeň 569 424 545, fitnes, aerobic, solarium, masáže 
569 424 646, squash, salonek 569 424 656, zimní stadion 569 
422 512. 
Lezecká stěna ZŠ Wolkerova 
tel. ZŠ 569 429 918, Správce lezecké stěny Michal Husár, tel. 
569 432 015, 603 807 909. V případě zájmu o využití lezecké 
stěny v sobotu a neděli je nutné zavolat v pátek do 12 h. na ZŠ
TJ Jiskra Havlíčkův Brod 
Provoz sportovních oddílů. Ledečská 3028 HB, tel. 564 503 
723. Tajemník: Pavel Mazánek, tel. 603 296 805, e-mail: pavel.
mazanek@seznam.cz, http://jiskrahb.hyperlinx.cz
Duhové  hnízdo 
Rubešovo nám. 171 (budova AZ Centra volného času HB), tel. 
603 111 785, www.duhovehnizdo.cz, info@duhovehnizdo.cz 
setkávání dětí a maminek (děti od nejútlejšího věku) – hry, 
dílny, hlídání dětí
Family Point 
Horní ul. 197 HB, tel. 734 694 487 – p. Jana Sobotková, e-mail: 
havl.brod@familypoint.cz, http://vysocina.familypoint.cz/
Senior point 
AZ Centrum Rubešovo nám. 171, Ilona Loužecká, DiS. – ko-
ordinátor Senior Pointu v Havlíčkově Brodě, tel. 724 551 604, 
e-mail : ilona.louzecka@seznam.cz 
www.oscck.cz
AZ CENTRUM Havlíčkův Brod – středisko volného času 
Rubešovo nám. 171, tel. 569 427 874, 569 426 248, e-mail: 
ddm@hbnet.cz, kejklicek@hbnet.cz, www.azcentrumhb.cz 
19.12. od 17.00 h. – Vánoční koncert v sále Staré radnice,  
hrají děti ze zájmových kroužků kytara a flétna 
Naše aktuální zájmové kroužky najdete na www.azcentrum-
hb.cz, většina kroužků ještě přijímá nové žáky.
Loutkové  divadlo „Kráťa“ Havlíčkův Brod 
Divadelní představení se konají v budově AZ Centra volného 
času na Rubešově náměstí č. 171 (bývalá ZŠ Rubešova), začá-
tek vždy ve 14.30 h. Tel. p. Kintšner – 604 459 104 
http://loutkovedivadlohb.uvadi.cz 
18.1. v 15 h. – Ostrov splněných přání. Tentokrát se setkáte s 
čarodějnící Turpitudou, námořním kapitánem a Kašpárkem. 
Ti všichni se budou snažit najít modrou perlu, aby jim splnila 
jejich přání. 
Mateřské centrum ZVONEČEK 
Rubešovo nám. 171, tel. 777 736 068, 569 428 438, e-mail: 
zvonecek@charitahb.cz, www.hb.charita.cz. 
Pondělí–Pátek 8.00–12.00 h. na bývalé ZŠ Rubešova v Havlíč-
kově Brodě v 1. patře, kde je možné využít výtah pro kočárek. 
8.–18.12. – Vánoční  nahlédnutí do Zvonečku – během všech 
programů možno nahlédnout, případně se zapojit i tam, 
kam nejste přihlášeni. Pro všechny zájemce, rodiče, babičky 
a dědečky s dětmi, nebo i bez dětí. Bonusem k vánočním 
programům bude výstava vánočních medvědích rodinek s 
promítáním vánoční pohádky od 10.00 h. každý den kromě 
pondělí. Na konkrétní programy je vhodné se přihlásit pře-
dem,  neboť kapacita míst je omezena.
MaMMacentrum – vzdělávací centrum pro děti  
od 0 do 14 let 
Jahodova 2240, tel. 777 582 791, 777 011 921, e-mail: 
mammacentrum@seznam.cz, info a program na www.mam-
macentrum.com. Pravidelné programy po celý týden. 
Informace a přihlášky: e-mail: mammacentrum@seznam.cz, 
stastna.klara@seznam.cz, t el. 777 011 921, 777 582 791. 
Nové termíny přednášek pro těhotné v MammaKafe 
Na všechny programy je nutné se předem přihlásit, neboť je 
počet míst omezený.
Kreativní kurzy pro dospělé 
11.12. – Vánoční dekorace – ozdoby na vánoční stůl se živými 
květy. Kurzy probíhají v H. Brodě U Trojice v 18:00 h. pod 
vedením Mgr. Dity Hůlové – kontakt a přihlášky na tel. 774 
830 762, e-mail: d.prusova@email.cz. Rozsah 1 lekce cca 2–3 
hodiny, minimální počet účastníků je 6 osob
Jak se učit s dětmi, aby tomu rozuměly? 
Bezplatná přednáška ve Studijním centru BASIC, Na Valech 
3523, Havl. Brod pro rodiče i širokou veřejnost – 15.12.2014, 
od 18.00 h. Závěrem bude dán prostor pro diskuzi a dotazy.
Tel. 776 271 252, e-mail: hbrod@basic.cz, www.basic.cz
 
 Změna programu vyhrazena. 

Klidný a příjemný konec roku
všem občanům z Havlíčkova Brodu
přeje vedení města Havlíčkův Brod


